


, 
ets met cijfers?' 

De gemiddelde Ernst & Young'er is intelligent, staat ergens 

voor, straalt zelfvertrouwen uit en heeft plezier in zijn werk. 

Hij durft zichzelf te zijn en wi! zich ontwikkelen tot een 

vakbekwame professional die kwaliteit levert aan zijn klanten. 

En is dus allesbehalve gemiddeld! You Bon Mok is zo 

iemand. Wat maakt hem zo bijzonder? 

Welke film moet iedereen zien? En waarom? 
'Braveheart'. Oat soort avonturenfilms met een historische 

achtergrond spreekt me aan. Hoe ver iemand kan gaan om 

zijn overtuiging waar te maken? The Gladiator en The Patriot 

zijn ook zulke toppers. 

Waar mogen we je voor wakker maken? 
Wat denk je dat collega's van je vinden? Voor eten. Echte Chinese noodlesoep - dus niet uit zo' n 

Een ietwat gestoorde vent met humor. Enthousiast. Als het smerig pakje. Liefst met wantan, sui kau, wat pak soi en 

niet serieus hoeft, dan liever niet. Ais het moet, natuurlijk echte Chinese sambal. 

weI. We noemen hem 'de clown'. Moet z'n wilde haren nog 

verliezen, maar dat kan nog wei even duren. Ais je dit werk niet deed, wat deed je dan? 
Zat ik in de autobusiness. Ais zelfstandig ondernemer met 

Wat vind je het meest irritant aan je vak? een eigen dealerschap. 

Elke keer je weer inleven in een klant. Steeds opnieuw 

beginnen. Welk boek moet iedereen lezen? 
'Suske en Wiske: De Sissende Sampan'. Oat waren mijn 

Wat was je grootste succes? vroegere heiden. Ik heb al hun boeken gehad. En ik lees 

Ik heb m'n vader drie jaar geleden geholpen met het opstarten de Autoweek al vanaf het eerste nummer in 1989. Heel 

van z'n restaurant. Oat bedrijf, in Nieuwegein, loopt nu. Ik fanatiek. Die heb ik bijna allemaal. 

heb er toen m'n studie even voor stopgezet. Een enorme klus 

waarb(j ik werkelijk van alles heb gedaan. Van de reclame-

campagne tot mensen werven en selecteren. Het is trouwens 

een draaiend restaurant, boven Chinees en onder Japans. 

Wat was je grootste blunder? 
Tijdens het sollicitatiegesprek bij Ernst & Young vroeg een 

van de partners op een gegeven moment: Heb je iets met 

cijfers? Eerst zei ik nee. En meteen daarna: Oh ja, toch wei: 

BM W 320i, Mazda 323, Porsche 911. Die grap viel dus 

he-\e-maal niet goed. 

Wat is je ideale plek om te wonen? 
Lekker in Nederland. Graag in een vrijstaand huis met wat 

land eromheen, dichtbij een grote stad. En in Brabant 

natuurl(jk voor de gezelligheid. 

You Bon Mok (28) 

Accountant bij Ernst & Young 

Wat de medewerkers van Ernst & Young zo bijzonder maakt, lees je op www.ey.nl/bijzonder. 
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De keerzijde ... 

Van origine ben ik een positiefingesteld persoon. Ondanks tegenslagen en ontberingen zie ik altijd 

de zon nog stralen. Of in ieder geval enkele lichtstraaltjes die zich een weg worstelen naar beneden. 

Een belangrijke gewaarwording wanneer de wereld je af en toe bijna dwingt jezelfin moedeloosheid 

te storten. Naast de onrust na 02-lI, de oorlog in Irak en het terrorisme was daar opeens de Tsunami. 

Na een rustige aanloop realiseerde de wereld zich langzaam maar zeker dat hier een gigantische ramp 

had plaatsgevonden . De portemonnee ging open en opeens bleek de arme Nederlander toch nog 

een paar centen over te hebben. Een reeds grote economie, de hulpsector, werd opgeblazen tot een 

grote ballon gevuld met geld. Enig cynisme komt al snel op bij het zien van de opbiedende landen en 

particulieren. Maar zolang de ballon maar gevuld blijft en niet langzaam leegloopt is er eigenlijk geen 

reden tot klagen. Wei borrelt de vraag op ofhet weleerlijk is dat Azii! op het moment al het hulpgeld 

opslokt. 

Afgelopen week was er een reportage op tv. Over Somalie, oak getroffen door de Tsunami, met een 

geschat dodenaantal van 500. Kort werd de burgeroorlog aangestipt die daar dagelijks zijn doden eist. 

En niet aileen in Somalie. Ook bijvoorbeeld Rwanda en natuurlijk Sudan zijn al tijden verwikkeld in 

een humaniraire crisis. Werd de camera op 24 december nag op de oorlog in Darfur gericht, vandaag 

de dag is het angsrwekkend sti! random deze brandhaarden. Dit geeft maar weer eens aan hoe snel de 

focus van het publiek zich verlegt. 

Tegelijkertijd komen andere onheilspellingen op ons af. Het handelstekort in de Verenigde Staten 

loopt zo hard op dat dit toch echt een groat probleem oplever! voor de wereldeconomie. Daarnaast 

laat de olievoorraadkast blijkens verschillende onderzoeken snel een lege achterwand zien. Onrust

barende informatie in een periode waarin de prijs van olie nog steeds boven de $50,- ligt. Misschien 

geeft het echter wei een aanzet om nu eens serieus aan de slag te gaan met het ontwikkelen van 

alternatieve energiebronnen. 

Zelfs het Kyoto-protocol werd de afgelopen weken weer voorzichtig uit de kast gehaald , onder andere 

door de Verenigde Staten. Hoewel niet te verwachten valt dat hier op korte termijn een doorbraak 

geforceerd wordt, geeft dit toch enige hoop. 

In de za kenwereld gaven grote boekhoudschandalen aa nleiding tot wantrouwen van beleggers over 

de voorgespiegelde prestaties van bedrijven. Een discussie over de vraag of de accountant van een 

bedrijfhiervoor verantwoordelijk gehouden kan worden is het gevolg. (Zie het artikel "Aecountants

verklaring en samenleving" op pagina 36) Door duidelijk afte bakenen waar de verantwoordelijkheid 

start en waar deze ophoudt kan het vertrouwen van beJeggers weer terugkeren. 

Zo wordt duidelijk dat ingrijpende gebeurtenissen elk hun eigen gevolgen en reacties hebben . De 

keerzijde is dat er altijd onbedoelde gevolgen en reaeties ontstaan. Soms met een negatief aspect, 

zoals bijvoorbeeld bij de afnemende aandacht voor brandhaarden als Darfur door de Tsunami in Azie. 

Maar vaak ook met een positiefbijeffeet, zoals in het geval van het olieprobleem en de boekhoud

sc handalen. 

Zelfs in Nederland is er weer ruimte voor enige positiviteit over de 

maatschappelijke omgeving van Nederl and na de moord op Theo van 

Gogh . Heel voorzichtig ziet de oplettende kijker zo nu en dan op tv en 

in de krant een verhaal over burgerinitiatieven in probleemwijken of 

over succesvolle allochtonen. 

Aangezien een actieve houding en vertrouwen van de burger altijd de 

basis zijn voor een gebalanceerde samenleving en economie, is deze 

ont\-vikkeling er een die doorgezet moet worden. Opdat uiteindelijk het 

vertrouwen in de maatschappij en de veerkracht van de Nederlander 

weer de overhand krijgt boven de klaagzang die het heden beheerst. 

Robert Kosters, hoofdredacteur. 
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Ben je nou een Nederlander of niet? I\la de moord op 
Theo van Gogh bepaalt deze vraag het huidige debat 

over het integratiebeleid. De houdbaarheid van de mul
ticulturele samenleving wordt in toenemende mate in 

twijfel getrokken en de vraag is in hoeverre allochtonen 
Nederlandse waarden en normen moeten overnemen . 

Moeten we concluderen dat we te tolerant geweest zijn? 
En zo ja, voor wie? We spraken Femke Halsema, Tweede 

Kamerlid voor GroenLinks, over de rol van links, inte
gratie, vrijheid van meningsuiting, Europa, onderwijs en 
duurzame economie. 'Ik ben niet bang en ik vind dat we 

niet bang moeten zijn.' 

Velen stellen de houdbaarheid 
van de multiculturele sam en
leving ter discuss ie, welke rol 
ziet u voor de linkse partijen 
weggelegd? 
Zonder schaamte en gene het 

ideaal van de multicululrele 

samenleving hoog houden. In 

een multiculturele samenleving 

moeten individuen van verschil

lende etnische komaf vreed zaa m 

samen kunnen leven. Dit houdt in 

dat je voldoende gemeenschap

pelijl< moet hebben, gezamenlijk 

de rechtstaat in ere houdt en dat 

iedereen dezelfde taal spreekt. 

VerdeI' is gelijke toegang tot on

derwijs belangrijk zodat iedereen 

gelijke kansen krijgt om zich te 

ontwikkelen. Daarnaast vind ik dat 

er weI degelijk ruimte moet zijn 

om de eigen religie te belijden en 

om eigen culturele tradities in ere 

te houden. Een vrije en democrati

sche samenleving houdt voor mij 

in dat er ruimte is om anders te 

kunnen zijn. Rechtse partijen heb

ben inderdaad de multiculturele 

samenleving in opspraak gebracht. 

Het slechte daaraan is dat het 

enige alternatief dat zij bieden 

bestaat uit een homogene, burger

lijke middenklassenmaatschappij 

waarin er weI verschillende kleur

tjes bestaan, maar waarin iedereen 

hetzelfde gedrag, opvattingen en 

gebrek aan religie tentoon spreidt. 

Dat is niet mijn ideaal. 

Volgens sociaal-ethicus Cees 
Hamelink wekt de manier 
waarop het begrip integratie 
wordt gebruikt de suggestie 
dat het mogelijk en wenselijk 
is om fundamentele conflic
ten binnen de samenleving te 
vermijden. Vervolgens stelt 
hij dat dit conflict vermijdend 
gedrag juist funest is voor een 
krachtige democratie. 
Ik ben het met hem eens. De 

partijen WD en CDA spreken over 

integratie maar bedoelen assimila

tie. Mensen moeten opgaan in een 

nooit gedefinieerde Nederlandse 

cultuur met als gevolg dat ze de is

lam moeten afteggen of in die mate 

verlicht moeten zijn dat niemand 

er last van heeft. Mensen moeten 

allerlei normen en waarden over

nemen zodat er zo min mogelijk 

verschillen meer zijn. Voor mij 

is juist een vrije democratische 

samenleving een samenleving 

waarin je mensen met wie je het 

vreselijk oneens bent, accepteert 

en de ruimte geeft. Laat ik het il

lustreren : de SGP, een christelijke 

partij in het parlement, discrimi

neert vrouwen. Ik zal hen altijd 

in het publieke debat bestrijden, 

maar ik vind wei dat er ruimte voor 

hen moet zijn en dat zij moeten 

kunnen bestaan. Zolang mensen 

niet de wet overtreden zoals in het 

geval van discriminatie , racistische 

uitlatingen, ofhet aanzetten tot 

Femke Halsema 

haa t, vind ik dat mensen ruimte 

moeten krijgen om hun mening 

uit te dragen. Dat geldt ook voor 

extreem rechtse partijen. In 

Belgie heeft men ooit de strategie 

gekozen van het cordon san i-

taire , waardoor het Vlaams Blok 

helemaa l werd uitgesloten van het 

debat. Ik heb dat altijd heel slecht 

gevonden omdat je ook met je poli

tieke tegenstanders in debat moet 

gaan, hoe extreem hun opvattin

gen ook zijn. GroenLinks zal nooit 

met Geert Wilders door een deur 

kunnen , maar dat betekent niet dat 

ik vind dat hij geen ruimte moet 

krijgen. Ik betwijfel het overigens 
dat de populariteit van rechts is 

toegenomen. II< denk dat het altijd 

ongeveer hetzelfde is gebleven. In 

de jaren tachtig was bijvoorbeeld 

Janmaat een tijd populair. WeI zie 

ik een toename in de angst voor 

buitenlanders die door de politici 

aangewal<l<erd wordt. II< maal< 

me daar zorgen over, maar dat 

betekent niet dat ik uitspraken wil 

verbieden . Het zou goed zijn als 

er een Nederlandse moslimpartij 

zou komen of dat de Arabische 

Europese Liga duidelijk zou kun

nen opereren. Maak verschil van 

mening maar zichtbaar. 

Sinds dit jaar is de identificatie 
plicht ingevoerd. In de Volks
krant van zaterdag 15 januari 
wordt betoogd dat nooit be
wezen is dat dit de veiligheid 
zal bevorderen. loch een goede 
stap? 
Nee, GroenLinks heeft tegen 

de algemene identificatieplicht 

gestemd. Ik vind het argument 

dat het een middel zou zijn in 

terrorismebestrijding uit de lucht 

gegrepen. De gemiddelde terrorist 

heeft goede vervalste papieren 

en zal bij controle niet gepakt 

worden. Het is een nodeloze ver-
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zwaring van de taken van de politie 

en het kan leiden tot een verdere 

stigmatisering van mensen met 

een buitenlands uiterJijk. Ik ben 

dus een groot tegenstander van de 

algemene identificatieplicht. 

In hoeverre mag dan persoon
lijke privacy worden opgeof
ferd voor het algemene belang 
van terrorismebestrijding? 
Daarop kan ik geen algemeen 

antwoord geven en dat zal per 

onderwerp beoordeeld moeten 

worden. Amerika wil bijvoorbeeld 

de vluchtgegevens van Europese 

passagiers. Ik begrijp dat zij een 

aantal gegevens willen en in het 

algemeen ben ik daar ook geen 

tegenstander van . Ik ben er wei 

op tegen dat aile gegevens bekend 

worden gemaakt, zoals creditcard 

gegevens of wat iemand tijdens 

een vlucht heeft gegeten. Dan 

krijg je bijvoorbeeld de situatie 

dat iemand die geen varkensvlees 

eet, plotseling als verdachte wordt 

gezien omdat het wei eens een 

Arabier zou kunnen zijn. Dat 

vind ik een nodeloze schending 

van privacy. Tegelijkertijd ben ik 

bereid om over mijn schaduw heen 

te springen als de dreiging van 

terrorisme de schending van pri

vacy noodzakelijk maakt. Ik vind 

namelijk wei dat de dreiging van 

terrorisme serieus genomen moet 

worden en dat persoonlijke privacy 

geen heilig beginsel is. 

Moeten de bevoegdheden van 
de AIVD uitgebreid worden? 
Nee, de bevoegdheden van de 

AND zijn onlangs uitgebreid . 

Er is mij niets bekend dat de 

AIVD daarmee tekort komt. Het 

probleem is eerder dat de AIVD 

zoveeJ gegevens verzamelt dat ze 

die niet goed kan verwerken ofbij 

de juiste personen kan afteveren. 

Op dit moment mag de AIVD heel 

veel telefoontaps zetten . Neder

land zet de meeste telefoontaps 

in Europa en ik zou zeggen dat 

we met de huidige bevoegdheden 

beter moeten gaan opsporen. Wei 

is het zo dat de AIVD exu'a mensen 

nodig heeft, onder andere voor de 

verwerking van de enorme hoe

veelheid gegevens. 

Onlangs is besloten dat Turkije 
dit jaar mag starten met on
derhandelingen en dat toetre

ding wellicht over ongeveer 
vijftien jaar gaat plaatsvinden. 
GroenLinks is voorstander van 
toetreding. Negeren de Euro
pese leiders niet de gevoelens 
onder de EU bevolking gezien 
de opkomst van kleine rechtse 
partijen? 
Ais je aan mensen zou vragen 

waarom ze de Europese Unie be

langrijk vinden , dan is dat vanwege 

de internationale politiek. Willen 

we internationale vrede bewerk

stelligen, dan kan dat niet anders 

dan met behulp van Europa. Wan

neer Turkije zich voegt bij de Euro

pese Unie dan hebben we een zeer 

belangrijke bondgenoot voor bij

voorbeeld het crehen van vrede in 

het Midden-Oosten. Bewoners van 

Europa moeten zich realiseren dat 

de Europese Unie een belangrijk 

instrument daarvoor is. Landen die 

zij misschien als vijandig ervaren 

zullen minder vijandig blyken op 

het moment dat ze bondgenoot 

worden. Ik begrijp dat mensen 

in het huidige klimaat bang zijn, 

maar angst is een slechte raad

gever. Mensen zijn bang voor de 

excessen van moslimfundamenta

lisme en vrezen dat door de toetre

ding van Turkije mosJims worden 

binnengehaald. Het grappige is 

dat de discussie over de toetreding 

van Turkije versneld is geraakt na 
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de aanslagen op II september. In 

eerste reactie werd juist gezegd 

dat wanneer je tegenstellingen wilt 

opheffen, het goed zou zijn als 

Turkije bondgenoot zou worden. 

Geert Wilders is schijnbaar die 

boodschap vergeten. Als je tegen

stellingen wilt verminderen, creeer 

dan bondgenoten . Wil je angsten 

overwinnen, zorg er dan voor dat je 

het onbekende kent. 

Blijft de Europese Unie bestuur
baar wanneer landen als Bul
garije, Roemenie en op langere 
termijn Oekrai"ne toetreden? 
Ik erken volledig dat er een 



probleem bestaat wat berreft de 

bestuurbaarheid van de Europese 

Unie. Daar kunnen we tegenover 

stellen dat een groot land als de 

Verenigde Staten ook bestuurbaar 

is. Besruurbaarheid is afhankelijk 

van de wens om dat te bereiken en 

de creatie van de democratische 

instituties die bestuurbaarheid 

milieubeleid voert en de lidstaten 

daartoe dwingt. Je hebt dit week

end gezien dat de Nederlandse re

gering heeft aangegeven zich niet 

te zullen houden aan de Europese 

milieurichtlijnen. Wij vinden dit 

onverteerbaar omdat zij hiermee 

de Europese Unie ondergraaft. 

Europa moet meer zijn dan aileen 

'Europa moet meer zijn dan 
aileen een economische unie.' 

vergroten. Voor een democra-

ti sch geheel moet het Europese 

ParJe ment macht krijgen en zullen 

burgers betrokken moeten worden 

door het houden van referenda. 

Natuurlijk gaat de vergelijking met 

de Verenigde Staten aileen op wat 

betreft de grootte van het land. Er 

zijn in Europa verschillen in taal en 

cultuur, maar dat neemt niet weg 

dat er wei degelijk een Europese 

eultuur bestaat. Oat werd bijvoor

beeld zichtbaar toen het IJzeren 

Gordijn weg vie!. We del en geloof, 

cul turele tradities, verlichtings

denken en rechtstatelijke tradities. 

Ik ben een Europeaan van de oude 

traditie. Ik geloof dat wanneer je 

verschillen in Europa wiltverklei

nen en oorlog wilt voorkomen, je 

de Europese Unie juist nodig zult 

hebben. 

Wat voor een soort unie zou 
Europa moeten zijn'? 
GroenLinks heeft veel kritiek op 

de eenzijdige wijze waarop de 

Europese Unie functioneert. De 

Europese Unie zou niet a ileen een 

economische unie moeten zijn, 

maar ook een unie die een socia Ie 

agenda voert. Ook zijn wij voor een 

Groen Europa dat een gezamenlijk 

een economische unie. Joschka 

Fischer heeft wei eens gepleit voor 

een federaal Europa. Ik ben daar 

nog ambivalent in. Het zou goed 

zijn als Europa politiek verder een 

wordt. Oat zou betekenen dat het 

primaat komt te liggen bij het Eu

ropese Parlement en de Europese 

Commissie en niet meer bij de raad 

van ministers. Als we dat bereikt 

hebben en daaruit een behoefte 

voortkomt aan een federaal stelsel , 

dan is dat het moment om daar

over na te den ken. Een voorname

lijk economisch unie staat haaks 

op mijn besehavingsideaal van 

Europa. Er is wei een gezamenlijke 

munt en een stabiliteitspact maar 

er wordt onvoldoende gedaan om 

de verdergaande tegenstellingen in 

Europa te stoppen. Ik, als Europe

aan, voel me medeverantwoorde

lijkvoor het lotvan de mensen in 

Zuid-Italie. In mijn Europa is het 

niet aeeeptabel dat mensen bene

den het minimum vallen. Er zou

den Europese minimumnormen 

moeten komen voor een fatsoenlijk 

bestaa n, evenals minimumnormen 

voor vluchtelingenopvang. Naast 

beschavingsredenen zijn hier ook 

economische redenen voor te 

noemen. Grote sociale tegenstel-

Femke Halsema 

lingen binnen Europa kunnen 

bijvoorbeeld migratie versterken 

die economieen verzwakt. 

loch leeft Europa niet onder de 
burgers. hoe overtuigt u hen 
van het belang van Europa? 
Ik denk dat het argument van bui

tenlands beleid veel mensen aan

spreekt. Het fiasco van Irak heeft 

duidelijk gemaakt hoe noodzake

lijk het is dat Europa een eenheid 

is. De verdeeldheid in de aanloop 

naar de oorlog in Irak heeft ons 

verschrikkelijk verzwakt. Amerika 

heefi: hegemonie in Irak verkregen 

met aile negatieve gevolgen van 

dien. De wereldwijde coalitie tegen 

het terrorisme heefi: hierdoor een 

enorme knauw gekregen. Wanneer 

Europa gezamenlijk had opge

treden onder leiding van Blair, 

Chirac, Schroder en met steun 

van de Nederlandse regering, dan 

was waarschijnlijk de oorlog niet 

gevoerd ofWel gevoerd onder man

daat van de Verenigde Naties. Een 

ander voorbeeld is het gezamenlijk 

asielbeleid. Ais jij als burger bang 

bent voor migranten, dan moet je 

je realiseren dat een gezamenlijk 

beleid belangrijk is. Nu zijn de lid

staten steeds aan het concurreren 

om niet het afVoerputje van Europa 

te worden door hun toelatingscri

teria alsmaar strenger te maken. 

Echter, op lange termijn los je 

daarmee niets op. De hoeveel-

heid illegalen binnen Europa zal 

hierdoor toenemen en als gevolg 

daarvan wordt de tweedeling aIleen 

maar groter. Het is in het nationaal 

belang dat er Europees migratie

beleid wordt gevoerd . Oat geldt 

ook voor sociaal beleid en voor 

milieubeleid. Steeds kan het Eu

ropese belang worden verbonden 

aan het nationale belang. Zo hoop 

ik het de mensen uit te leggen. 

Maar vergis je niet, ik ben me ten 
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volle bewust dat ik niet het belang 

dien van de meerderheid van de 

bevolking. Ik ben geen populist en 

blijftrouw aan mijn beginselen, 

ook al zijn die niet populair bij de 

meerderheid van de bevolking. 

Wat verwacht u van het 
referendum over de Europese 
grondwet? 
Volgens de peilingen bestaat er 

een bescheiden meerderheid. De 

uitslag zal echter sterk afhankelijk 

zijn van de manier waarop het 

voorafgaand debat wordt gevoerd. 

van referenda ben . Niet aileen refe

renda waarvan ik de uitkomst kan 

voorzien, maar ook referenda die 

voor mij weHicht een ongelukkige 

uitkomst hebben. 

Wat vindt u van het huidige 
beleid voor hoger onderwijs? 
Ik vind het huidige onderwijsbe

leid flut. Ik vind het ten eerste een 

schande dat de regering niets doet 

aan de basis van het ondelwijs. Er 

gaat veel te weinig aandac ht naar 

het lagere middelbaar onderwijs. 

Het vmbo krijgt te weinig positieve 

'Het alternatief dat wij hebben 
is de studietax.' 

Een anti-Europese partij zoals 

de Socialistische Partij zal alles 

aangrijpen om een anti-Europees 

standpunt naar voren te brengen. 

Dit is echter niet waarvoor je naar 

de stembus gaat, dat is namelijk 

aileen de Europese grondwet. 

Het gaat erom dat we mensen 

kunnen overtuigen van het feit dat 

het ook belangrijk is om voor de 

grondwet te stemmen wanneer ze 

tegen Europa zijn. De grondwet zal 

namelijk regelen dat het Europese 

parlement meer te zeggen zal 

krijgen dan de raad van ministers. 

Er zal heel goed campagne gevoerd 

moeten worden om te zorgen 

dat mensen om de juiste redenen 

hun stem uitbrengen. Oat moet 

voorkomen dat mensen bijvoor

beeld tegen gaan stemmen omdat 

ze het oneens zijn met de toetre

ding van Turkije of oneens met het 

huidige kabinetsbeleid. Er is altijd 

een risico dat mensen om allerlei 

andere redenen gaan stemmen 

of dat mensen proteststemmen 

uitbrengen. Oat neemt echter niet 

weg dat ik een groot voorstander 

aandacht, zeker als je in aanmer

king neemt dat zestig procent 

van onze jongeren deze school 

doorloopr. De werkende meerder

heid van de komende generaties 

zit op het vmbo en men praat er 

aileen negatief over. Ik vind dat 

daar geld, aandacht en mogelijkhe

den naar toe moeten. Ik ben er nier 

voor om het vmbo afte schaffen. 

Ik ben iiberhaupr geen voorstander 

van die eindeloze rij onderwijs

herzieningen. )e ziet dat elke keer 

wanneer er problemen zijn, politici 

een nieuw model gaan uitvinden. 

Ik denk dat we nu maar eens 

moeten gaan roeien met de riemen 

die we hebben en zoveel mogelijk 

verbeteringen binnen het onder

wijsrype moeten gaan aanbrengen. 

Anders krijgen we weer da t leraren 

jareD moeten gaan experimente

ren met iets dat ze niet kennen of 

dat leerlingen de weg kwijtraken. 

Waarschijnlijk concluderen we dan 

na tien jaar dat het weer een mis

lukking is geweest. 'Zit stil' zou ik 

dus tegen politici willen zeggen. 

Dan nu het hoger onderwijs: wij 
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zijn geen voorstander van selectie 

aan de poort en laat ik mezelf 

maar als voorbeeld nemen. Bij 

selecrie aa n de poort zou ik nooit 

tot het universitair onderwijs zijn 

toegetreden terwijl ik denk dat ik 

geeindigd ben als een voorbeel

dig academisch student. In mijn 

ideaal van scholing en ontwikke

ling draagt hoger ondervvijs bij tot 

de vorming van leerlingen en is 

het niet zo dat je pas na bewezen 

l(\valiteiten toegang hebL Ik vind 

dat door middel van de presta

tiebeurs studenten a l voldoende 

gestimuleerd worden om goed 

over hun srudiekeuze na te denken 

en hun studie op tijd afte ronden. 

Bovendien hoeft een studiewisse

ling niet per se sl.echt te zijn omdat 

studeren ook zoe ken is. Soms 

heeft een student de tijd nodig om 

te ontdekken wat hij wil en kan. 

Daar ben ik zelf ook een voorbeeld 

van. Ii< vind het ongelooflijk dat 

je naar een kennismaatschappij 

streeft en tegelijkertijd in de meest 

vormende periode in het bestaa n 

van jonge mensen zoveel belem

meringen opwerpt. Studeren hoeft 

niet aileen op arbeidsmarkt gericht 

te zijn, maar moet ook gericht zijn 

op je persoonlijke ontwikkeling en 

op de bijdrage die je in algemene 

zin aan de sa menleving en cultuur 

kan leveren. Daar moer je de jooge 

mensen de tijd voor geveo. 

Welk stelsel van studiefinan
ciering heeft GroenLinks voor 
ogen? 

Het alternatief dat wij hebben is de 

studietax. Oat houdt in dat terug

betaling van de lening afhankelijk 

wordt gemaakt van het inkomen 

dat men na de studie verdient en 

dat men pas terugbetaalt wanneer 

een baan is gevonden die bij de 

genoten studie past. De rechtvaar

digheid hiervan is dat studeren niet 



meer afhankelijk is van het inko

men van ouders of van bijbaantjes, 

maar van het inkomen dat achteraf 

wordt verdiend. Hiermee wordt 

ook de angst om te lenen overwon

nen. Die angst bestaat bij studen

ten met weinig verdienende ouders 

en bij studenten met onzekere 

studierichtingen. Het rechtvaar

dige van dit systeem is dat het 

rekening houdt met de economi

sche conjunctuur omdat in geval 

van werkloosheid, terugbetaling 

wordt uitgesteld. Bovendien vormt 

dit systeem geen belemmering 

voor studies die een minder goed 

verdienende baan zullen opleve

ren, maar wei een verrijking van 

onze cultuur zijn. 

De laatste jaren is de aandacht 
voor een ander betangrijk punt 
van Groenlinks namelijk duur
zame economie. verminderd. 
Wat zijn de plannen en hoe kan 
Groenlinks in deze tijd van 
economische malaise draagvlak 
creeren? 

De kern van ons groene program

ma is economisch. Wij willen de 

Nederlandse economie volledig 

herzien door belasting op arbeid te 

verschuiven naar belasting op ver

vuiling. Anders gezegd willen we 

arbeid goedkoper maken waardoor 

er banen aan de onderkant gecre

eerd kunnen worden en willen we 

milieuvervuiling juist zwaarder 

gaan belasten. Milieuvervuilende 

bedrijven worden op deze manier 

afgestoten en arbeidsintensieve 

sectoren zoals dienstverlening 

worden gestimuleerd . Daar-

naast nemen we een groot aantal 

groene maatregelen ten aa nzien 

van openbaar vel"Yoer, openbare 

ruimte, brandstof, noem maar op. 

De noodzaak van on ze maatre

gelen zal zich in toenemende 

mate aandienen. Nu de werkloos-

heid stijgt zal de regering zicb 

af moeten vragen of arbeid niet 

goedkoper gemaakt moet worden. 

Ook is Nederland in internationaal 

opzicht steeds minder in staat haar 

milieuafspraken na te komen . Dus 

vroeg oflaat zal Nederland op de 

rem moeten gaan staan en zullen 

wij ons gelijk gaan krijgen. Hoe 

kunnen we draagvlak creeren? Ik 

denk dat we hard moeten blijven 

duwen en trekken en bopen dat 

mensen de nood zaa k van onze 

voorstellen gaan inzien. Tegelijker

tijd kun je vaststellen dat milieu er 

nog steeds toe doet. Ik geloof dat 

er ongeveer vijf miljoen mensen lid 

zijn van stichtingen zoals Milieu

defensie, Natuurmonumenten en 

Greenpeace. Milieu speelt dus nog 

wei degelijk een rol bij mensen 

maar staat niet meer nummer een 

op de Iijst van politieke prioritei

ten . Aan ons de opdracht om dat 

hoger te krijgen. Dit is erg moeiJijk 

in een tijd die door terrorisme, 

migratie en angst wordt gedomi

neerd. De economiscbe malaise is 

overigens een conjunctureel dal en 

niet een structurele economische 

crisis zoals het kabinet ~ns heeft 

voorgespiegeld. De vergelijking 

met de jaren tachtig is demago

gisch en onverantwoord. De oor

zaken van de crisis zijn bovendien 

buiten de politiek gelegd terwijl 

die gedeeltelijk binnen de politiek 

lagen. Voorbeelden hiervan zijn de 

lastenverlichting eind jaren negen

tig en de manier waarap men met 

het pensioenstelsel is omgegaan. 

Men zou zich moeten realiseren 

dat de economisch problemen van 

nu, een effect zijn van het politieke 

handelen uit die tijd. Tegelijkertijd 

zijn deze problemen op te lossen 

door de juiste maatregelen te tref

fen . Ons economisch alternatief, 

de Honderd Procent Samenleving, 

biedt een lange termijn perspectief 

Femke Halsema 

en gaat in op de oorzaken van de econo

mische crisis van nu . 

Wat is uw grootste angst wat be
treft de maatschappelijke ontwik
kelingen van de laatste tijd? 
Laat ik als eerste zeggen dat ik niet 

bang ben en dat ik vind dat we niet bang 

moeten zijn. Wat me echter zorgen 

baart is de groeiende intolerantie en de 

maatschappelijk verharding die daar 

bij hoort. Ik ben bezorgd dat we een 

moment bereiken dat we niet meer met 

elkaar praten, maar met onze rug naar 

elkaar toe staan. Daarom vind ik iemand 

als Geert Wilders een s lechte ontwikke

ling. Hij gaf vandaag een persbericht af 

als reactie op hetverzoekvan Hirsi Ali 

om boven partijverschillen uit te stijgen 

en met elkaar te gaan praten over een 

gemeenschappelijk visie op de islam. 

In dat persbericht zegt hij dat we een 

grate schoonmaak nodig hebben en dat 

hij niet met de islam in gesprek wil. We 

hebben een miljoen moslims in Neder

land en die zet hij op deze manier buiten 

de samenleving. Ik ervaar het bijna zelf 

als kwetsend dat zoveel mensen nu het 

gevoel krijgen dat zij er niet bij horen. 

Mensen die gewoon aan het werk zijn, 

hun kinderen naar school sturen en 

verder gezagsgetrouwe burgers zijn . 

Columnisten, cabaretiers en schrijvers 

mogen wat mij betreft polariseren, maar 

politici hebben de verantwoordelijkheid 

om het volk bij elkaar te houden. Om het 

maar simpel te zeggen, Geert Wilders 

heeft een andere verantwoordelij kheid 

dan Theo van Gogh. Ik reken Geert 

Wilders het vee I meer aan wanneer hij 

zegt hoofddoekjes rauw te lusten dan 

toentertijd Theo van Gogh wanneer hij 

moslims geitennellkers noemde. In een 

democratie kllnnen vrijheden aileen 

overeind blijven wanneer ze gepaard 

gaan met een mate van zelfbeheersing. 

Wanneer we allemaal onze vrijheden 

ongelimiteerd zollden gebrlliken treden 

we in de vrijheden van anderen en gaat 

onze samenleving kapot. Politici moeten 

daarin het goede voorbeeld geven. !lEI 
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Stelling 

Studenten geconfronteerd met 
hun eigen keuzes 
Staatssecretaris Rutte overweegt de collegegelden voor studenten die te lang studeren, 
te verhogen. Een goed idee: zo worden studenten geconfronteerd met de kosten die 
ontstaan door hun eigen keuzes. 

Nederland heeft een relatief'grote' 

overheid , waardoor relatief veel 

zaken collectief geregeld zijn. On

geveer 50% van ons jaarlijkse GDP 

wordt via de overheid besteedt. 

Dankzij een grote collectieve sector 

is het mogelijk om een rechtvaar

dige samenleving te creeren. Als 

ik straks buiten een verkeersonge

luk krijg en medische verzorging 

nodig heb, kan iedereen voor mij 

een ambulance bellen die mij de 

nodige medische verzorging geeft. 

Mijn inkomen is op dat moment 

niet belangrijk, omdat dankzij 

de collectieve regeling de kosten 

reeds gedekt zijn. Medische ver

zorging gaat voor het kostenplaatje 

en dat is op deze manier gere-

geld. Collectief regelen kan een 

hoge mate van rechtvaardigheid 

verschaffen. 

fen groot nadeel van een relatief 

grate collectieve sector is dat het 

onduidelijk is welke kosten om 

welke reden optreden, en of aile 

uitgaven weI noodzakelijk zijn. 

Door alles op een hoop te vegen 

is het niet meer duidelijk wie met 

welke furo geholpen is. 

Dit is duidelijk te zien bij ons 

ziekenfonds. Daar zitten grofWeg 

aile Nederlanders in die onder 

een bepaald inkomen zitten, de 

ziekenfondsgrens. De geschatte 

kosten van al deze mensen worden 

van tevoren berekend en gedekt via 

inkomensafhankelijke premies. 

Kortom : iedereen betaalt voor de 

kosten van iedereen. fchter, niet 

iedereen heeft dezelfde wensen 

en overtuigingen over wat wei en 

niet gedekt moet worden . Ik ben 

zelf een overtuigd tegenstander 

van homeopathie en accupunc

tuur: ik geloof niet dat deze niet

weten schappelijke vormen van 

'genezing' daadwerkelijk kunnen 

helpen. Ik wil deze zaken niet in 

mijn ziekenfonds hebben, omdat 

ik niet zou moeten beta len voor 

iets waar ik zelf geen gebruik van 

wil maken. Ik accepteer natuurlijk 

wei meteen dat hier andere menin

gen over bestaan. 

Nu hebben we een probleem. Ais 

we homeopathie niet in het zie

ken fonds stoppen, ben ik tevreden 

maar benadelen we mensen die 

hier toch mee geholpen kunnen 

worden. Als we het weI in het 

ziekenfonds stoppen, krijgen we 

het omgekeerde probleem. De op

lossing kan hier gevonden worden 

door zake n juist niet collectief te 

regelen: zo kunnen verschillende 

groepen met gelijke meningen (zo

als homeopathie-gebruikersl zich 

onafhankelijk van andere groepen 

verzekeren . Dit is ongeveer wat 

op dit moment gebeurd met de 
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Tekst: Arno Wellens 

huidige privatiseringen van de 

gezondheidszorg. 

Waarom kan dit niet met studiefi

nanciering7 Als een student besluit 

langer te studeren dan nominaal 

nodig is maakt hij een keuze . De 

student kan bijvoorbeeld kiezen 

om een jaar een maatschappelijke 

functie te vervullen, voorzitter te 

worden van de Jonge Socialisten of 

een jaar langer te feesten. Iedereen 

kan het nut van een van deze opties 

bet'wisten en daarom is het niet 

rechtvaardig om de kosten van zo 

een keuze collectiefte regelen. Dat 

Jaatste komt namelijk neer op het 

doorschuiven van de rekening naar 

de belastingbetalers die niet bij de 

keuze zijn betrokken. 

Studenten laten opdraaien voor de 

srudievertraging die ze toch zelf 

veroorzaken trekt de kosten van te 

lang studeren uit het colJectieve en 

legt ze neer bij de veroorzakers er

van. Zo schep je rechtvaardigheid 

door studiefinanciering juist niet 

geheel collectief te regelen. 

Overigens vind ik het wei belang

rijk dat er een mogelijkheid bestaat 

om naast de studie actiefte zijn 

in het verenigingsleven . Maar als 

het collegegeld pas na zes jaar 

omhoog gaat is dat nog steeds 

mogeJijk. IlB 
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• Metje academische opleiding algemene economie 

ben je aantrekl<eiijl< voor de arbeidsmarkt. Maar wat 

is aantrekkelijk voor jou? Laten we her daar eens over 

hebben op Korte Voorhout 7 in Den Haag, het thuis

adres van het ministerie van Financien. Daar beheren 

we de portemonnee van Nederland. Ons aller geld. 

Miljarden, die moeten worden begroot, verdeeld, be-

legd, waar subsidies van worden gegeven, waar import 

zijn er niet zo gek vee\. Gelukkig maar, want er is ook 

maar een ministerie van Financien . 

• Op Financien zijnje mogelijk aanstaande coli ega's 

benieuwd naar je kunnen. De onderwerpen die hier 

behandeld worden zijn niet de geringste. Het gaat 

bijvoorbeeld over de vraag wat we aan moeten met 

de vergrijzing en binnen welke kaders de collectieve 

uitgaven moeten blijven om tot schuldenreductie te 

en export mee worden 
A I / komen. Of kwesties als: 

gemeen economen m V zijnEU-Ieningenaan gestimuleerd, I<ortom 

waar Nederland zaken mee doet. En Financien wil 

ook met jou zaken doen. 

• Je bent een nuchter denker. Je wilt doorgroeien 

en je kennis met opleidingen verder verdiepen. Het 

spreektje aan om een bijdrage te leveren aan een 

gezonde maatschappij en een succesvol bedrijfsleven. 

Je durft verantwoordelijkheid te nemen voor het 

geld van de samenleving. Je voeltje thuis in een intel

ligente en inventieve omgeving. En naast dit alles 

ben je ook nog prettig in de om gang. 

Van mensen met dergelijke ambities en eigenschappen 

bepaalde risicolanden op dit moment verantwoord 

en hoe krijgen we de Rijksbegroting sluitend? 

Om maar wat te noemen, want waar je bureau precies 

staat, hangt mede af van je interesse, achtergrond 

en/of ervaring. In elk geval hijg je snel eigen verant

woordelijkheid en onze iijnen zijn daarbij kort; tot 

aan de minister toe.Je zultje werk dan ook vaal, tegen

komen in de media. Omdat je nier zomaar een alge

meen econoom bent, maar een algemeen econoom van 

het ministerie van Financien. 

ministerie van F inancien 

Het financiele leven begint op Korte Voorhout 7 

Wit je meer weten? Bel de recruiters via (070) 342 8532 of kijk op www.minfin.nl. 

. " - ~ ~ . - - - '. ~ - - • . Werken bij ~ Als je verder denkt 
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Buitenland 

Barcelona 
Tekst: Damien Morgenstond 

Zeynep Vredenburg (21) is vierdejaars student aan onze facu 1-
teit. Ze rondt nu haar bachelorfase van de studierichting I FE af. 

Zeynep is net terug uit Barcelona, waar ze van september tot en 
met december samen met twee vriendinnen, die ook studeren 
aan onze faculteit, als internationale student heeft gezeten. In 

het onderstaande interview vertelt Zeynep het een en ander 
over haar ervaringen van de afgelopen vier maanden. 

De aankomst.. ... 
Op 4 september ging ik eindelijk 

na lang wachten met tvvee vrien

dinnen samen naar Barcelona. Bij 

aankomst op het vliegveld hebben 

we een taxi genomen, we konden 

natuurlijk geen woord Spaans, 

en jammer genoeg spreken maar 

weinig Spanjaarden Engels. We 

hadden het ad res van ons apparte

ment op een papiertje staan en zo 

zjjn we uiteindelijk bij ons appar

tement terechtgekomen. Het was 

de bedoeling dat bij aankomst bij 

ons appartement er iemand klaar 

zou staan met de sleutels, maar 

dit was niet het geval. We hadden 

een noodnummer gekregen voor 

het geval het fout zou gaan, dus 

dat hebben we gebeld, maar de 

telefoon stond uit. Wij waren een 

beetje in paniek, omdat we niet 

goed wisten wat we moesten doen, 

maar na ruim vijfenveertig minu

ten op de stoep te hebben gewacht 

kwam er eindelijk iemand met 

de sleutels van ons appartement. 

Het was niet al te groot, maar bet 

viel ons reuze mee, het was totaal 

gemeubileerd, bad drie slaapka

mers, een badkamer, keuken en 

een woonkamer. Het voordeel was 

de ligging, we hadden een metro

station op de hoek van onze straat. 

Het appartement hadden wij van 

tevoren via internet geregeld. 

De universiteit.. ... 
In mijn periode in Barcelona heb ik 

aan de Universitat Pompeu Fabra 

gestudeerd. Het is een mooie, mo

derne universiteit, met een super

ligging, namelijk vijf minuten van 

het strand vandaan. De universiteit 

daar wordt vee I drukker bezocht 

dan in Amsterdam, het heeft iets 

weg van een middelbare school. 

Tussen de middag zit bet hele 

plein vol met mensen. Wat ik heel 

bizar yond is dat ze bier verkopen 

in de kantine van de universiteit en 

er mag bijna overal in bet gebouw 

gerookt worden! De computer

voorzieningen zijn matig, er zijn 

veel te weinig computers voor het 

aantal studenten, en de internet

verbinding is redelijk traag. Ik 

volgde al mijn colleges in het En

gels, wat wei een voordeel was. Er 

waren veel. internationale sruden

ten aanwezig op de universiteit, 

waaronder veel Amerikanen. 

Communicatie ..... 
In Barcelona spreken de men-

sen Catalaans, dit is een mix van 

Spaans en Frans. Maar hiernaast 

spreekt iedereen ook Spaans. Er 

is maar een klein deel van de be

volking dat Engels spreekt, en de

genen die het kunnen spreken het 

meestal gebrekkig, dus een beetje 

Spaans kunnen verstaan is wei 

handig als je daar verblijft. Ik heb 

zelf een Spaanse cursus gevolgd 

in Barcelona , dit wordt door velen 

in de stad voor een redelijke prijs 

aangeboden. In die korte tijd heb 

ik wei redelijk wat Spaans geleerd 

maar ik spreek het BOg wei 
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behoorlijk gebrekkig. Vier maanden is gewoon net te kort om 

een taal te leren, en je moet er veel tijd in steken. 

Financien ..... 
Natuurlijk kost zo'n uitwisseling wei wat geld, en ik had 

daarom ook twee beurzen aangevraagd. Via de IB-groep 

kreeg ik 300 euro per maand, en ik had ook een Erasmusbeurs 

aangevraagd , wat neerkwam op ongeveer 90 euro per maand. 

Mijn vader betaalde elke maand mijn deel van de huur van het 

appartement, net zoals mijn twee vriendinnen de huur van het 

thuisfront kregen overgemaakt. Verder had ik zelf ook BOg wat 

bij elkaar gewerkt voor mijn vertrek. In totaal heb ik ca. 3000 

euro uitgegeven in de afgelopen vier maanden. Ik moet dus 

maar snel weer wat gaan bijklussen om hier ook weer over wat 

geld te beschikken. 

De leefstijl ..... 
De leefstijl in Barcelona was heel erg apart. 's Middags is aJles 

gesloten van twee tot vijf uur; dan houden de Spanjaarden 

siesta. Het avondeten is rond tien uur, en het uitgaansleven 

begint pas rond een uur of half drie, dus dat alles was wei 

behoorlijk wennen. Wij gingen pas om halftwee van huis weg 

als we uit gingen, en dit gebeurde een aantal keer per week. 

Het uitgaansleven daar is echt super!! Er zijn zoveel verschil

lende discotheken en het is iedere avond druk, je kan echt 

bijna zeven dagen per week uitgaan. Geweldig! 

Tips ..... 
Ik zal het iedereen aanraden om te doen. Het is echt een leuke 

ervaring, ik had het niet willen missen. Ik heb een nieuwe 

cultuur leren kennen, een beetje een nieuwe taal en nieuwe 

mens en natuurlijk. 

Wat ik wei jammer yond is dat de begeleiding vanuit de UvA 

niet erg goed is verlopen. Wij zijn niet goed ingelicht. Wij heb

ben duidelijk in onze motivatie aangegeven dat wij Mastervak

ken wilden volgen in het buitenland en dit is in eerste instantie 

goedgekeurd, maar wij kwamen er toevalligerwijs een week 

voor vertrek achter dat het niet mogelijk is je Master jn het bui

tenland te doen. Het was echter al te laat om het te wijzigen 

want alles was al geregeld, maar wij lopen hierdoor wei vertra

ging op. Ik vind het erg jammer dat het zo is gelopen en hoop 

dat mensen in de toekomst wei goed worden ingelicht en beter 

begeleid, want wij hebben alles uiteindelijk voornamelijk zelf 

moeten regelen. Zit dus wei goed zelf achter de zaken aan! 
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Bij PricewaterhouseCoopers delen we onze visie 

graag met laatstejaars studenten accountancy, 

(bedrijfs-) economle en bednJfskunde. 

Daarom nodigen we je uit om op 23 februan 2005 

met een van onze professionals mee te lopen. 

Om zo zicht te krijgen op de praktijk, jOuw moge

lijkheden en onze toekomst. En samen na te 

praten tijdens een etentje. Interesse? Bel of mail 

met Amarins Renema, telefoon (020) 568 60 91 of 

e-mail amarins.renema@nl.pwc.com 
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Bij de eindstreep: 
Ewout Kerssens 

17 december heeft een aantal van 'onze' studenten hun bul 
gekregen en daarmee hun opleiding officieel afgerond. Een van 

hen was Ewout Kerssens (26). De Rostra sprak met hem over 
zijn tijd hier bij de UvA, zijn drijfveer om economie te gaan doen 

en zijn ervaringen tijdens de studie. 

Hoe voelt het nou om je di
ploma in je handen te hebben? 
Lekker! Toen ik begon met stu

deren , heb ik eers t een halfjaar 

economie aa n de VU gedaan. Dat 

was geen succes . Ik was toen een 

heel andere student dan nu en had 

yeel minder discipline. De VU had 

destijds een systeem met semes

ters, dus als je de stof niet bijhield 

was het erg moeilijk om de achter

stand nog in te hal.en. Daarna ben 

ik bedrijfseconomie gaan doen aan 

de hogeschool Haarlem. Toen ik 

dat na vier jaar had afgerond ben 

ik ingestroomd bij de UyA. Nu ik 

klaar ben geeft dat natuurlijk een 

erg goed gevoel. De universiteit is 

tenslotte toch de beste opleiding 

die er is ... 

Waarom ben je destijds econo
mie gaan studeren? 
Ik yond economie op het VWO in

teressant, daardoor was economie 

voor mij een natuurlijke keuze. Ik 

heb nooit echt nagedacht over een 

heel andere richting. Economie is 

toch een goede voorbereiding op 

het werkende leven later. 

Heeft de studie aan de ver
wachtingen voldaan die je toen 
had? 
Ik yond direct een aantal vakken 

wei en een aantal vakken ook 

duidelijk niet interessant. Dat is 

natuurlijk heel gewoon. Ik had 

in het begin op de VU weI moeite 

met het onderwijs. Eenmaal op het 

HBO yond ik het allemaal een stuk 

overzichtelijker. praktij kgerichter 

en projectmatiger, en daarom veel 

beter te doen. Toen ik vervolgens 

weer terugging naar de uniyersiteit 

was de grate vraag natuurlijk ofik 

het dit keel' wei ging redden, maar 

het ging me eigenlijk heel goed af. 

Inmiddels was ik natuurlijk een 

heel andere student geworden. 

Daarbij bleek het systeem van de 

UvA ook een handje te helpen: 

een jaar in vier blokken was veel 

betel' te doen dan een jaar in twee 

semesters. De peri odes zijn dan 

koner en er kunnen geen enorme 

gaten vallen. 

Hoe was dat nou, als oudere 
student vanaf het HBO instro
men op de universiteit? 
Eigenlijk weI grappig. Ik heb zelfs 

nog meegedaan aan het intro

ductieweekend. samen met t\.yee 

yrienden. We vonden het leuk 

maar hadden het na een dag wei 

gezien. We moesten toen yerpakt 

in aluminiumfolie een project 

voorbereiden. Toen dachten we: nu 

is het weI weer mooi geweest. Ie 

onderwijsschema is weI anders: je 

doet een aantal schakelvakken. Dit 

was niet altijd even goed geregeld: 

ik heb wei eens van hetzelfde vak 

het bas isvak en het yerbredingsvak 

tegelijkertijd gevolgd. Ik had niet 

echt een keus; als ik dat niet had 

gedaan had ik vertraging bij m'n 

studie opgelopen. Dat was niet 

optimaal, maar het was wei prima 

te doen . 

Hoe lang heb je over je studie 
gedaan? 
Ik ben in 2002 ingestroomd bij de 

UvA en heb 17 december m'n bul 
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Tekst Melle Bijlsma 

uitgereikt gekregen. Twee en een halfjaar 

dus. 

Waar ging je scriptie over? 
Ik heb m'n scriptie samen met een mede

student gemaakt over de marktliberalisatie 

van de kabelmarkt: 'van kabel tot kassa'. 

We hebben het effect van de liberalisatie 

op de kabelmaatschappijen bekeken, 

en daarbij UPC onder de loep genomen. 

Tegenwoordig is de rondzingende term in 

de sector 'triple play': aile maatschappijen 

willen telefonie. internet en TV aanbieden. 

UPC was hier heel snel mee, maar heeft het 

toch niet goed kunnen neerzetten. Ie ziet 

nu dat KPN zich opeens op de TV-marla 

begeeft en d it heel snel doer. De kabelaars 

krijgen daar dus nog een zware dobber aan. 

Heb je nog wat naast je studie ge
daan? 
Ik ben niet echt actief geweest bij een 

studievereniging of s tudentenvereniging, 

weI ben ik al een tijd lang actiefbetrokken 

bij de sporrvereniging Terrasvogels als pen

ningmeester van de jubileumcommissie en 

sponsorcommissie. 

Wat ga je nu doen? 
Ik had tijdens mijn studie al een bijbaan 

bij de woonmaatschappij Haarlem bij 

de interne aannemerij. Daar deed ik de 

fin anciele ondersreuning, en dat doe ik 

nu meer uren in de week dan tijdens mijn 

studie. Tijdens mijn stage op de HEAO ben 

ik in het bankwezen werkzaam geweest, 

daar wil ik in verder. Ik wil wei een gezonde 

balans vinden tussen werk en prive: elke 

dag werken van 8 uur s'ochtends tot 8 uur 

s'avonds zie ik niet zitten. Maar ik denk dat 

dat zeker moet lukken. 

Wat zou je iedere eerstejaars student 
willen aanraden? 
Ik yond het propedeusejaar moeilijk, maar 

toen ik daar eenmaal doorheen was werd 

de studie en makkelijker en leuker. Je kan 

dan ook specifiekere vakgebieden kiezen 

die je meer aanspreken . Kortom, mijn tip: 

bijt even door! !In 





Wat wordt jouw 
volgende stap? 
Terwijl het collegejaar vordert zijn 

we op de achtergrond immer druk 

bezig diverse activiteiten voor jullie 

te organiseren. "Op de achter

grond" omdat het voor veelleden 

vaak niet geheel duidelijk is wat 

een bes tu ur precies doet. 

Een jaar in het bestuur van de Sefa 

zitten is iets waarvoor wij geko

zen hebben, maar ook jij kunt 

hiervoor kiezen! Het bestuur voor 

het collegejaar 2005-2006 zal voor 

een deel bestaa n uit reeds actieve 

leden, maar wij zoe ken ook extern 

studenten met een frisse kijk. Om 

je een indruk te geven van wat een 

jaar bestuur inhoudt, heeft ieder 

bestuurslid een aantal vragen 

hieramtrent beanrwoord. 

Edwin Simon 
Voorzitter/lnterne Zaken 
Hoe bevalt hetje tot nu toe> 

Prima, ik hou wei van uitdaging 

en vrijheid in den ken en doen. 

Gedurende dit jaar vind ik dat 

ik die uitdaging en vrijheid heb 

gekregen. De grootste ervaring, 

vind ik, is dat je onafhankelijk leert 

opereren in plaats van dat je taken 

krijgt toebedeeld van bogerap. Het 

is dus niet zomaar een bijbaantje, 

maar ik zie het ook niet als "echte" 

baan; het is een grote ervaring. 

Waaram zou je voorzitter of Interne 
Zaken moeten worden) 

Ais voorzitter is het aan jezelfhoe 

je je tijd invult. Natuurlijk heb je 

wei vaste taken, maar daarnaast 

bepaal je grotendeels zelf waar 

je je tijd in stopr. Je kunt denken 

aan nieuwe projecten/commissies 

opstarten , je medebestuursleden 

s teunen waar nodig, contact met 

actieve leden intensiveren , den ken 

aan sa menwerkingsverbanden 

met andere verenigingen. Met de 

functie Interne Zaken ben je ver-

antvl'oordelijk voor het aantrekken 

van nieuwe (actieve) leden en de 

ralverdeling van de actieve leden; 

hierbij spelen strategie en com

municatie een grate rol. 

Wat zijn de minder leuke kanten vanje 
junctie) 

Natuurlijk is het niet altijd koek en 

ei, maar op die momenten leer je 

juist het meest. Het meest frustre

rende is dat je altijd beperkt in je 

tijd zit. Tijd is eigenlijk je grootste 

vijand. Je hebt zoveel idee en die je 

niet allemaal kunt uitvoeren . Aan 

de andere kant hoort het er na

tuurlijk bij; in het leven zul je altijd 

keuzes moeten maken. 

Wat zouje het volgend bestuur willen 
meegeven> 

Het is echt een mooie ervaring. 

Voor het bestuur 2005-2006 staan 

er zeer ambitieuze activiteiten op 

het programma, te den ken aan het 

Lustrum met bijbehorend congres, 

het runnen van de boekenbalie, 

de Amsterdamse Carriere Dagen, 

de Publieke Sector Dagen, Interne 

weekenden, Aigemene Leden 

Dagen , Workshopmaanden, 

Bedrijvendagen, bon·eis, fees ten 

en ga zo maar door! Het organise

ren ervan kost veel tijd en energie, 

maar is erg leuk om te doen. Zorg 

er aIleen voor dat je tijd voor jezelf 

overhoudt. 

Anne-Marieke Visser 

Secretaris 
Hoe bevalt het je tot nu toe? 

Goed! Een bestuursfunctie vervul

len bij een studievereniging als 

Sefa is vermoeiend, maar geeft 

heel veel voldoening. Het afgelo

pen halfjaar heb ik veel geleerd 

over het reilen en zeilen van de 

vereniging en met name natuurlijk 

over het besturen ervan. Het is heel 

leuk om de mogelijkheid te hebben 
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jouw ideeen ten uitvoer te brengen. 

Verder brengt een bestuursfunctie 

ook veel gezelligheid met zich 

mee. Door de diversiteit aan karak

ters van de actieve leden kun je ook 

aIle kanten van jezelfkwijt. 

Waaram zou je secretaris moeten 
worden> 

Een functie als secretaris bekle

den is aan te raden als je het leuk 

vindt om heel veel verschillende 

dingen te regelen voor jezelf en 

voor anderen. Een belangrijke taak 

van de secretaris is de organisatie 

en uitvoering van de boekverkoop. 

Hiervoor ben je bijna constant 

informatie aan het verzamelen 

en vragen aan het beantwoorden. 

Contact hebben met verschillende 

partijen , zoals de leverancier, do

centen en studenten, moet je dus 

leuk vinden. 

Wat zijn de minder leuke kanten vanje 

functie ? 

Ais je het op een bepaald moment 

heel druk hebt met bijvoorbeeld 

het gereed maken van de be

stelshop op internet en je hoofd vol 

zit met literatuurtitels, en dat er op 

dat moment nog een paar notulen 

moeten worden afgemaakt, het 

papier op is , het halfjaarverslag 

geschreven moet worden, een ver

gadering moet worden voorbereid , 

er iets op de website moet komen, 

en iemand vraagt waar de nietjes 

Jiggen, dan vind ik het wei eens 

minder leuk! 

Wat zouje het volgend bestuur willen 
meegeven) 

Wees je ervan bewust dat je iets 

heel speciaals meemaakt, doordat 

je je eigen stempel kunt drukken 

op het betreffende jaar. Geniet van 

aile contacten die je op doet onder 

studenten van je eigen universiteit 

maar ook van andere universitei-



ten, en niet te vergeten bij bedrij

yen. Het kost je tijd, maar je krijgt 

er vee] voor terug! 

Justin van der Bruggen 

Externe zaken 

Hoe bevalt het je tot nu toe) 

Heel erg goed! Netals de rest van 

mijn bestuursleden kom ik van 

buiten de vereniging. Alles was 

in het begin nieuw, maar ik werd 

gauw in de groep opgenomen. 

De functie bevalt me. Met dit jaar 

wilde ik meer duidelijkheid krijgen 

over waarmee en hoe ieder bedrijf 

bezig is en dat lijkt aardig te luk

ken. 

Waarom lOU je Externe Zaken moeten 
worden) 

Deze functie is de idea Ie brug 

mar het bedrijfsleven. Bij diverse 

bedrijven heb ik al een kijkje in de 

keuken mogen nemen en het geeft 

je een goede indruk van hoe het er 

daar aan toegaat. Bovendien leert 

een bedrijfje kennen, wat in de 

toekomst nog wei eens van pas kan 

komen. 

Wat zUn de minder leuke kanten vanje 
junctie) 

De minder leuke kant van deze 

functie, maar dat geldt eigenlijk 

voor aile functies, is de tijd die je er 

mee kwijt bent. In principe wordt 

het je vooraf verteld dat je er 4 da

gen full time mee bezig bent, maar 

dat is ook werkelijk zo! Je sociale 

leven gaat er wei onder lijden .... 

Wat zouje het volgend bestuur willen 
meegeven) 

Onderschat niet hoeveel tijd 

je ermee kwijt bent! Als je een 

bestuursfunctie aanneemt, hou 

er dan rekening mee dat je daar 

redelijk fulltime mee bezig bent. 

Aan de andere kant leer je ontzet

tend veel en staat het goed op 

je CV, aangezien bedrijven een 

bestuursjaar een zeer belangrijke 

nevenactiviteit vinden. Na je studie 

zul je daar zeker de vruchten van 

plukken! 

Mirjam Siokker 

Penningmeester/Externe Zaken 

(Publieke Sector) 

Vice-voorzitter 

Hoe bevalt hetje tot nu toe) 

Goed! Het is een vrij heftige erva

ring: aan de ene kant kost het vee I 
energie om allerlei dingen uit te 

zoeken en nieuwe dingen te leren 

en aan de andere kant krijg je veel 

energie terug van de gezelligheid 

en de voldoening van dingen die 

je dan toch maar weer even voor 

elkaar krijgt. 

Waarom lOuje penningmeester/Externe 
Zaken (Publieke Sector) moeten worden? 

Omdat het erg leuk is om op 

kosten van de vereniging rondjes 

te geven! Buiten dat is het leuk om 

de a£\'veging te maken waarin je 

met 'beperkte middelen' het beste 

kunt investeren om het beste uit 

de vereniging te halen. Ook 'nee' 

zeggen is niet zo vervelend als het 

lijkt, zolang je ook af en toe 'ja' 

kan zeggen vinden de meesten je 

toch nog wellief...Dit wat betreft 

het penningmeesterschap. Het 

gedeelte van Externe Zaken is leuk 

omdat je alvast contact legt met 

bedrijven waar je later misschien 

weI aan de slag gaat. Bovendien 

word je bedrevener in het leggen 

van zakelijke contacten. 

Wat zijn de minder leuke kanten vanje 
junctie) 

Als penningmeester kan het 

vervelend zijn dat je soms veel tijd 

kwijt bent aan dingen waar je geen 

direct resultaat van ziet. Wat dat 

betreft is de combinatie met Ex

terne Zaken erg welkom. Ook daar 

Sefa-front 

geldt dat je eerst veel tijd en moeite 

moet investeren, maar dan heb je 

zogezegd ook echt wat. 

Wat zouje het volgend bestuur willen 
meegeven) 

Onderschat het niet, en hiermee 

bedoel ik niet aileen de hoeveel

heid tijd die je eraan kwijt bent 

maar ook de veelzijdigheid en de 

mogelijkheden om je te ontvvikke

len! Je hoort mensen vaak zeggen 

dat het je een jaar kost, maar het 

levert je ook zeker veel op aan 

sociale ontwikkeling en prakti

sche ervaring. Wees niet bang om 

hiervoor te kiezen: wat is nou een 

jaartje op een hele carriere?! 

Lijkt het jou interessant om 

het volgend collegejaar in het 

bestuur van de Sefa plaats te 

nemen? Meld je dan nu aan als 

ge'interesseerde! Stuur een mail

tje naar voorzitter@sefa.nl. Uiter

aard voigt er dan vrijblijvend wat 

informatie en kun je desgewenst 

een dagje meelopen om te kijken 

wat wij precies doen. 

Meer info kun je ook vinden op 

onze website: www.sefa.nl. 
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De vrije markt wacht 
op niemand 
De kapitalistische democratie is in veellanden al tijden de domi
nante staatsvorm. Sinds de val van de muur en het liberaliseren 
van het Chinese handelsbeleid lijken de laatste communistisch 

en Marxistisch geleide landen slechts de stuiptrekkingen te zijn 
van een staatsvorm die het onderspit gedolven heeft tegen de 
kapitalistische democratie. Vaak wordt als reden gegeven voor 

het falen van het communisme, zoals dat onder andere in de 
voormalige Sovjet-Unie is ge'fmplementeerd, dat de bevolking 
niet wordt gestimuleerd meer moeite in haar werk te steken. 

De mensen die dit wei doen worden hier niet voor beloond. De 
mogelijkheden tot "free riding" zijn legio. In een kapitalistische 

wereld echter zijn die mogelijkheden er nog wei, maar veel 
minder. Men wordt meer gestimuleerd inventief te zijn en hard 

te werken, om zodoende de productiviteit positief te stimuleren. 

20 

Hier wordt men immers financieel voor beloond. De prikkel die 
miste in het communisme. 

Rostra Economica februari 2005 

Tekst: Krijn de Nood 

Dankzij deze inzichten wordt 

veela! aangenomen dat de libera!e 

(lees: kapitalistische) democratie 

superieur is aan het communisme. 

De filosoofFrancis Fukuyama stelt 

in zijn boek "The End of History 

and the Last Man" uit 1992 zelfs 

dat na de koude oorlog de ideolo

gische evolutie van de mensheid 

ten einde is gekomen en dat de 

westerse Iiberale democratie de 

ultieme staatsvorm zal zijn. 

Deze vorm van democratie kent 

echter ook haar nadelen. Juist 

omdat inventiviteit en daarmee 

productiviteit gestimuleerd wordt, 

ontstaan de problemen voor 

"de ultieme staatsvorm". Een 

theorie die de problemen enigs

zins blootlegt is bekend onder de 

naam "Baumol's cost disease". 

Vooraanstaand econoom William. 

J. Baumol zette zijn theorie voor 

het eerst uiteen in het stuk 'The 

Macroeconomics of Unbalanced 

Growth' (1967). 

De theorie geeft aan dat er grofWeg 

twee sectoren zijn. Een waarin 

er weI productiviteitsstijging per 

werknemer is (I) en een waar er 

geen productiviteitsstijging per 

werknemer is (2). Te denken valt 

aan respectievelijk een computer

producent die steeds effectiever te 

werk kan gaan door technologi

sche veranderingen en een school 

ofhuisartsenpraktijk. Kantteke

ning die gemaakt moet worden is 

dat de indeling in twee sectoren 

wat kort door de bocht is. De twee 

voorbeelden geven echter weI een 

goed beeld van de verschillende 

prod uctivi tei tsgroei potentielen. 

In de eenvoudigste voorspiege

ling van "Baumol's cost disease" 

komt de productiviteitsstijging 

geheel ten goede aan het loon van 

de werknemers. Stel dat in sector 



I de productiviteit met 5% per jaar 

stijgt, dan doet het loon dit ook. 

Hierdoor blijft de ratio prodllC

tie!loon gelijk. In de tvveede sector 

moet het loon ook met ongeveer 

5% stijgen, omdat anders op den 

duur niemand meer in deze sector 

wil werken. De productiviteit 

wordt echter niet verhoogd. 

Om deze gestegen kosten op te 

vangen is het collectieve stelsel 

een uitermate geschikt apparaat. 

Via belastingen kan de overheid 

een dee I van de winsten van sector 

1 doorsillizen naar sector 2. Zo 

zorgt de overheid er voor dat 

bijvoorbeeld de schoolgelden op 

aanvaardbare hoogte blijven. 

Er gaan echter in Nederland steeds 

meer stemmen op om delen van 

sector 2, zoals de zorg en het 

onderwijs, over te laten aan de vrije 

markt. Sterker nog, de competitie 

tussen de verschillende lOrgver

zekeraars is een voorbeeld van de 

introductie van de markt in een 

sector die tot voor kort 100% door 

de overheid werd geregeld. Reden 

hiervoor is wellicht dat de overheid 

bang is impopulaire maatregelen 

te nemen en zodoende ook de be

lastingen niet durft te verhogen. 

Uit het oogpunt van bovenstaande 

toe passing van de theorie van 

Baumol is het introduceren van de 

marln in sector 2 een uiterst on

verstandige stap. Er kllnnen twee 

dingen gebeuren, beide zijn zeer 

onwenselij k. 

De eerste mogelijkheid is dat de 

kosten van bijvoorbeeld onderwijs 

en zorg de pan uit rijzen. Dit zou 

grote gevolgen kunnen hebben 

voor de armen in de samenleving, 

die dan wellicht minder gebruik 

zouden kunnen gaan maken van 

bepaalde voorzieningen. Te den

ken valt aan hoge ziekenfondspre-

mies en schoolgelden. 

De tweede mogelij kheid is dat de 

efficientie vergroot zal worden in 

deze sectoren. Dit klinkt tegen

strijdig met het bovenstaande, 

maar is het niet. In de uitleg van de 

Theorie van Baumol is gezegd dat 

er geen productiviteitsstijgingen 

mogelijk zijn. Deze mogelijkheden 

zijn er wei, maar zij gaan in tegen 

wat wij tot voor kort verantwoord 

vonden. Natllllrlijk kllnnen we 

klassen maken van 50 leerlingen, 

en kunnen we die leerlingen de 

helft van de uren aan zelfstudie 

laten doen en ze de andere helfi: 

door een computer les laten geven. 

Een milde variant van het hiervoor 

geschetste scenario is al te zien 

in Nederland; de tweede fase. Dit 

houdt vee I zelfstudie-uren in en 

er is geen docent meer die voor de 

klas een verhaal vertelt. Al jaren 

is ook de schaalvergroting in het 

onderwijs aan de gang. De kritiek 

die dit beleid vaak krijgt is dat de 

schaalvergroting zorgt voor een 

onpersoonlijke band tussen lera

ren en leerlingen. Hierdoor kan 

de alltoriteit van de docent minder 

worden, waardoor de opvoedkun

dige taak van docenten marginal i

seert. Dit zou dan weer schadelijk 

kunnen zijn voor de maatschappij 

op lange termijn. 

Hetzelfde geldt voor de zorg. We 

zouden natuurlijk in een zieken

huis vijftig huisartsen kunnen 

laten zitten met tien telefonistes, 

die de voor hun onbekende patien

ten doorsturen naar een voor hen 

al even onbekende hllisarts. We 

verliezen dan de voor de individll

ele patient zo belangrijke maar ook 

economisch gunstige filterfunctie 

van de eigen huisarts .. Deze kan, 

wanneer hij met een klacht (en niet 

met een ziekte) wordt geconfron-

Baumol 

teerd, inschatten of afWachten, 

geruststelling, dan wei actie nodig 

is. Dit doet hij op basis van zijn 

deskundigheid en kennis van zijn 

patientenpopulatie. Wanneer er 

voor productiviteitsstijging wordt 

gekozen betekent dit hogere medi

cijnomzet en een hoger verwijsper

centage naar de ziekenhuisspeci

alisten. De hogere medicijnomzet 

is ook niet wenselijk wanneer het 

afdoende was geweest als de, voor 

de patient, bekende huisarts de 

patient gerust had gesteld. 

Wat we kunnen leren van deze 

toepassing van Baumol's disease 

is dat prodllctiviteitsverhoging niet 

in aile sectoren het hoogste doel 

moet zijn. We moeten ons neer 

leggen bij het feit dat er sectoren 

zijn die niet zoveel productivi

teitsgroeipotentieel hebben als we 

lOuden willen. Om deze sectoren 

te houden zoals ze zijn, en ze niet 

uit te hollen waardoor de kwaliteit 

achteruit gaat, is het zeer onver

standig om in deze sectoren de 

vrije markt te introduceren. Zeker 

als we een apparaat hebben dat de 

ongelijkheid van productiviteits

groei teniet kan doen door het 

verdelen van de belastingen. 

De liberale democratie is, zoals al 

door velen is gezegd, een superi

eure staatsvorm. Dit komt echter 

niet aileen omdat de markt zo'n 

geweldig apparaat is, maar ook 

omdat we de keuze hebben tussen 

markt en collectieve sector. De 

liberale democratie werkt pas goed 

wanneer wij een goed werkende 

overheid hebben die bepaalde 

grondrechten voor iedereen 

waarborgt. Deze keuze tussen vrije 

markt en collectieve sector is wat 

de liberale democratie zo succesvol 

maakt. 
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Student in bedrijf: 
Dennis Sanders Tekst: Ralf Welkers 

"Gevolg hiervan was dat ik natuurlijk minder 
tijd kon besteden aan studeren." 
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IKWILGRATISBEL 

Wat voor soort bedrijf heb je 
opgestart? 
In 2001 heb ik een onderneming 

op het gebied van telecommuni

catie opgestart. Via de website 

www.ikwilgratisbellen.nl worden 

mobiele telefoons en abonnemen

ten aangeboden. Doordat dit via 

internet gebeurt in plaats van in de 

winkel, worden onze kosten laag 

gehouden en zijn er aanzienlijke 

voordelen voor de consument. 

Daarnaast onrvangen we een com

missie van mobiele telefonie aan

bieders voor het afsluiten van een 

abonnement, waarvan een groot 

gedeelte geretourneerd wordt aan 

de consument. De kosten voor de 

klant worden hierdoor nog verder 

verlaagd. 

Er zijn twee personen werkzaam 

binnen het bedrijf en dit lage 

aantal is mogelijk doordat de 

meeste taken worden uitbesteed. 

Het inpakken, het verzenden van 

telefoons en de belpdesk zijn 

ondergebracht bij daarin gespeci

aliseerde externe ondernemingen. 

Dit heeft ook als voordeel dat je 

niet zelf de zorg draagt voor werk

nemers, maar dat deze plicht ligt 

bij het bedrijf waaraan de activiteit 

uitbesteed is . Tevens zijn hierdoor 

geen omvangrijke investeringen in 

vaste activa vereist. 

Hoe is het idee voor het opstar
ten van dit bedrijf tot stand 
gekomen? 
Ik ben altijd al in ondernemen 

gelnteresseerd geweest en dit uitte 

zich onder meer in het lezen van 

veel zakelijke vakbladen. Dit heeft 

mij doen besluiten om de oplei

ding Small Business in Haarlem 

te gaan volgen, waar studenten 

gestuurd worden richting het 

opstarten van een eigen onderne

mingo 

Ik ben gestart in een peri ode dat er 

nog veel ruimte was op de markt, 

aangezien de verkoop van mobiele 

telefonie via internet destijds nog 

in de kinderschoenen stond. Wat 

mij vooral opviel was dat mensen 

nauwelijks stilstonden bij de mo

gelijke omvang van hun kostenbe

sparingen, maar dat het wei steeds 

meer in de belangstelling kwam 

te staan. Sinds de oprichting is 

het continu bergopwaarts gegaan, 

ondanks de verslechterde econo

mische tijden. In de eerste periode 

na oprichting voerde ik zelf nog de 

meeste taken uit, maar hoe meer 

het bedrijf zich ontwikkelde, des 

te meer taken konden worden 

uitbesteed. Doordat je uiteindelijk 

een onderneming neerzet die vol

ledig naar eigen wens is ingericht, 

kunnen mensen ook goed worden 

aangestuurd wanneer je eenmaal 

besluit taken uit handen te geven. 

Op welke manier is de financie
ring tot stand gekomen? 
In de eerste plaats door het 

aanvragen van een studiebeurs 

en daarnaast heeft mijn familie 

geholpen met een aanvullende 

Student in bedrijf 

lening. Zeker in de eerste periode is 

het noodzakelijk om investeringen 

te doen in marketing en het opzetten 

van een solide basis. Naar verloop van 

rijd was er voldoende eigen vermogen 

opgebouwd om investeringen te doen 

voor verdere expansie. 

Hoeveel tijd was je kwijt aan het 
bedrijf? 
Ik ben als eenmanszaak gestart en 

daardoor ben je genoodzaakt bijna 

aile activiteiten zelf uit te voeren . 

Omdat mijn kennis van ondernemen 

toen beperkt was kreeg ik een stoom

cursus, waardoor de bedrijfsstr uctuur 

aanvankelijk niet optimaal was. In 

deze periode kostte het opstarten van 

de onderneming tussen de zestig en 

zeventig uur per week. Gevolg hier

van was dat ik natuurlijk minder tijd 

kon besteden aan studeren. 

Hoe ziet jouw toekomst eruit? 
In juni 2004 ben ik afgestudeerd, 

waardoor ik me nu volledig kan con

centreren op het uitbreiden van mijn 

ondernemingen . Naast lkwilgratis

bellen.nl heb ik sinds 2002 Silver 

Ocean BV, waarmee ik samen met een 

zakenpartner nieuwe producten op 

de markt breng. Een voorbeeld hier

van is te vinden op www.xbeam.nl. 

Mijn verdere doelstellingen zijn om 

in het tweede kwartaal van 2005 twee 

nieuwe bedrijven te lanceren , waar ik 

al enorm naar uitkijk! 

Zou je studenten die met een idee 
rondlopen voor een bedrijfje nog 
iets mee willen geven? 
Mijn tip aan studenten is om op de 

hoogte te blijven van de actualitei-

ten en te zoe ken naar openingen 

in de markt. Probeer een gebied te 

vinden waarin nieuwe activiteiten 

te ontplooien zijn of verbeter reeds 

bestaande. Houd hierbij vooral 

rekening met je eigen capaciteiten en 

specialiseer je in waar je sterk in bent. 
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OC&C Strategy 
Consu ta ts 
6Een ijzersterke basis voor je carriere' 

Pepijn Post (1976) studeerde bedrijfseconomie aan de UvA, was bestuurder in het 
Corps, hockeyde bij Pinoke in de hoofdklasse en in Jong Oranje, is mede-oprichterl 
eigenaar van een studentenuitzendbureau, liep stage bij durfkapitaalfirma eve, en 
kwam in januari 2003 bij Oe&e. 

Als strategy consultant zoek je de kansen voor de bednjven waarvoor ]e werkt . Vervolgens reken je 
ui t hoe ze er geld mee kunnen verdlenen. Die combinatie van commercieel ondernemerschap en 
kwantitatieve analyse ligt me als Ik een nieuw soort bedn jf of formule zie, reken ik voor mezelf vaak 
even de business case door 

De vanatle In projecten is groat. van een snelle commercial due diligence tot het ontwikkelen van een 
nieuwe strategie en de implementatle van een reorganisatle. We werken snel. soms weet je op dag 1 
nog helemaal niets over een sector - en op dag 3 alles: de markt. wle de spelers Zlln, de pnlsnlveaus, 
de business models 

Na deelname aan de Strategy Course was het veor mij duideli]k en heb Ik vanwege de persoonli]ke, 
enthouslaste en directe sfeer onder de mensen gekozen voor OC&C Bovendlen leer Ik hler snel 
en spelenderwijs 'on the lob' en goed begeleid . Zo leg ik een gigantisch goede basis leg voor miln 
verdere carriere : 

6Gedreven door dynamiek en uitdagingen' 

Greg Nieuwenhuys (1979) combineert ambitie, dynamiek en bedachtzaamheid 
met intellectuele uitdagingen. Hij studeerde Technische Natuurkunde in Delft, deed 
daamaast vee I commissiewerk en gaf ook zijn passie, bergbeklimmen, ru im baan . 
Hij liep stage bij Oe&e, Goldman Sachs en Shell en koos uiteindelijk voor Oe&e. 

'Strategische consultancy geeft ml] de ideale combinatie van intellectuele uitdagmg, hecht teamwerk, 
impact en dynamiek. OC&C was voor mil nummer een vanwege de Inspirerende directors en de 
grote verantwoordehlkheid die Ik tijdens mljn stage heb gekregen, De mensen ziln er bijzonder en de 
sfeer uniek . 

Tijdens mljn stage heb ik gewerkt aan de operatlonele efficiency van een client In de zorgsector. Het 
was een enorme ultdaglng om via database-analyses en interviews hypotheses te formu leren en 
te testen . Binnen drie weken interviewde ik zelfstandlg mensen die a1laren In he! bedrijf werkte . Ik 

merkte dat mlln bijdrage en mlln verantwoordehlkheden van dag tot dag toenamen . Oat gevoel is doorslaggevend geweest voor miJn keuze 

Alplnlsme IS mijn grote passie In het vooqaar van 2004 ben Ik op expeditie geweest naar de Cho-Oyu (8201 ml In de Himalaya Het doel was om als 
eerste Nederlander een berg van boven de 8000 meter af te skien (www.ski8000.com). en dat IS gelukL Net als in mlln werk blJ OC&C vlnd Ik In dlt 
soort projecten tal van uitdagingen waarblj de lat letterhlk en figuurhjk hoog wordt gelegd. Kertom , dit is weer een grate stap in mijn antwikkehng 
geweest - waarvoor OC&C me zeven maanden verle! heeft gegeven Inmiddels heb ik weer veel ervanng opgedaan III meerdere prolecten, In 
verschillende industrieen , en ben Ik nag steeds ledere dag aan het leren' 

OC&C global network in Brussels, Dusseldorf 
Hamburg, London, Los Angeles, Milan, New York, 
Paris, Rome, Rotterdam, Sao Paolo 



Islam-tisch bankieren: 
evensvatbaar e-din 

westerse landen 

De conventionele bank zoals we die nu kennen, wordt al snel 
geassocieerd met interest (rente). Sterker nog, de moderne 

economie zoals we die nu kennen is grotendeels afhankelijk van 
interest. Het ontbreken van interest zou de economie zodanig 

schade berokkenen dat een val onvermijdelijk lijkt. De leer van 
de Islamitische economie, waarbinnen het Islamitische ban

kieren past, is deze mening niet toebedeeld. Laat nou juist het 
ontbreken van interest de hoofdkern zijn waar de Islamitische 

economie op is gebaseerd. Het heffen en beta len van interest is 
volgens de Islamitische wetgeving uit den boze en wordt dan 

ook nietig verklaard. 
De Westerse wereld kijkt dan ook verontwaardigd en enigszins 

nieuwsgierig naar de opkomst van het Islamitisch bankieren. 
Deze nieuwe tak van bankieren zou toch geen schijn van kans 
hebben? Immers een bank die geen interest kent, mist toch de 

essentie van het bankwezen? 

Principes van Islamitisch ban
kieren 

H et renteuerbod 

Islam itisch bankieren is gebaseerd 

op de gedachte dat het opleggen 

van interest niet goed is, sterker 

nog, dat het zandig is. Het heffen 

van rente wordt in de Koran gezien 

als onrechtvaardigheid en noemt 

men 'Zoelm' . Het zou de sociale 

fllnctie geweld aandoen en voor 

een oneerlijke verdeling 

in inkomen zargen. De Islam 

heeft rechtvaardigheid hoog in 

het vaandel staan en wordt in een 

adem genoemd met Godbewust

zijn (taqwa) en vriendelijk gedrag 

tegenover je medemens (ihsan)l. 

Het principe van het Islamitisch 

bankieren bordllurt dan ook voort 

op de gedachte van rechtvaardig

heid. 

Gharar/Maysir 

Naast het renteverbod waarop het 
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Tekst : Mourad EI Haddouti 

Islamitische bankieren mede op 

gebaseerd is, zijn ook gokken of 

specllieren, maysir, en onzeker

heid ofhet nemen van onnodig 

risico, gharar, verboden (haram) 

voJgens de religiellze wetgeving2 . 

Laatstgenoemde heeft de meeste 

consequenties in het implemente

ren van een Islamitisch financieel 

systeem. 

Het principe van Maysir: kansspeJ, 

gokken, is uitdrukkelijk verboden 

in de Koran (zie de Edele Koran 2: 

219,5:90,91). De Koran zegt over 
kansspeJen dat het nadeel groter 

is dan het voordeel, vooral omdat 

het altijd ten koste van anderen 

gaat; de klooftussen arm en rijk 

erdoor wordt vergroot en omdat 

veel verdienen zander inspan

ning tegen de arbeidsethiek is. 

Speculatie wordt gezien als maysir 

en impliceerr dat de gokker op 

een makkelijke wijze rijkdom wil 

verwerven. 

Het verbod op gharar heeft 

vergaande consequenties. Bij veel 

contracten en transacties zijn de 

tegenprestaties niet exact bepaald 

of staat de prijs niet van te voren 

vast, bijvoorbeeld bij verzekerin

gen. Moslimgeleerden menen dat 

ook derivaten niet toelaatbaar zijn. 

Het idee is dat contractpartijen 

precies dienen te weten war de 

tegenwaarde is die in ruil bij een 

transactie aangeboden wordt. 

In economische termen betekent 

gha rar het blindelings nemen van 

risico zander genoeg informatie of 

het maken van een transactie met 

een excessiefhoog risicoprofiel3. 

Een contract dat het kenmerk heeft 

van gharar wordt door de moslim-



geleerden dan ook nietig verklaard 

en vetworpen. 

Naast de hierboven genoemde 

voorschriften , waaraan een mos

lim zich moet houden, behoren 

moslims zich aan nog meer 

voorschriften te houden. Onder

nemingen die zich bezig houden 

met haramproducten als varkens

vlees of alcohol dienen te worden 

vermeden. Islamitische banken 

en beJeggingsinsteliingen houden 

zich dan ook verre van industrieen 

ais de vermaaksindustrie (muziek) 

of andere industrieen die door de 

religieuze wetgeving als haram zijn 

verkJaard. 

Geschiedenis van het principe 

van Islamitisch bankieren 

Het vetwezenlijken van een derge

lijke IsJamitisch economie kreeg 

zijn gestalte in 1964 (hoewel klein

schalig) met de opening van de 

Misr-Ghams spaarbank in Egypte. 

Enkele jaren later werd het om 

politieke redenen geliquideerd. In 

1972 volgde de Nasser Social Bank 

die in zekere zin een hervatting van 

dit project was, maar eerder als een 

sociaal welzijnsproject fungeerde 

dan als een commerciele onder

neming. Minder bedeelden die te 

kampen hadden met onvoorziene 

uitgaven, zoals ernstige ziektes en 

begrafenissen, konden een rente

loze lening afsluiten bij de bank. 

Uiteindelijk richtte men in 1975 de 

eerste Islamitische particuliere en 

nog steeds opererende bank op in 

Dubai, de "Dubai Islamic Bank" . 

Dit bracht vervolgens een ketting

reactie teweeg4. Vele Islamitische 

landen richtten op hun beurt ban

ken op die volgens de Islamitische 

wetgeving opereren . Pakistan en 

Soedan gingen zelfs over tot het 

Islamiseren van de economie en 

het banksysteem. 

Islamitisch bankieren wordt ge

zien al.s de snelst groeiende sector 

in de financiele dienstenmarkt in 

het Midden Oosten. Meer dan 200 

banken in 50 landen kunnen op 

dit moment geteld worden. Een 

complete industrie van Islamitisch 

bankieren, internationaal beter 

bekend als 'Islamic banking' heeft 

zich naar een waarde van meer 

dan 200 miljard USD ontvvikkeld 

en kent een groei van 15% op 

jaarbasisS. 

De ontwikkeling van deze nieuwe 

tak van financieren is niet onop

gemerkt gebleven in de Westerse 

wereld. Ook Westerse conventio

nele banken bieden Islamitische 

bankproducten aan. De Citibank in 

Bahrein and Pakistan (Citi Islamic 

Investment Bank in Bahrain) is er 

een voorbeeld van, HSBC in Dubai 

biedt via zijn Amanah Finance Co 

ook Islamitische banken aan 6. In 

Nederland is de Rabobank bezig 

om naast hun conventionele 

bankproducten ook Islamitische 

bankproducten aan te bieden. 

Vormen van Islamitisch ban

kieren 

Rente is voor de conventionele 

bank een essentieel element, dat 

niet weg te den ken is. Immers 

rente zorgt voor de nodige inkom

sten. Juist dit gemis ZOLI een groot 

obstakel moeten zijn voor Islami

tische banken. Hoe moet anders 

geld worden verdiend? Om deze 

vraag te beannvoorden moeten we 

de Koran erop naslaan . 

De Koran heeft rente verbo-
den gesteld maar handel niet. 

Integendeel zelfs: handel wordt 

In de Koran en in de Ha
diths (overleveringen), 
die binnen het Islami
tische recht net zoveel 
gezag hebben als de 
Koran, wordt het verbod 
op interest (rente) dan 
ook expliciet vermeld. 
In de Koran komt 
het woord rente niet 
letterlijk voor. Wei het 
Arabische woord Riba, 
dat heden ten dage 
door een meerderheid 
van de moslimgeleerden 
wordt ge"interpreteerd 
als iedere vorm van 
rente. Riba betekent in 
letterlijke zin toename, 
surplus, vermeerdering 
van de hoofdsom van 
een lening. Het verbod 
op Riba wordt in de 
Koran ondersteund in 
vier verzen (Soera 2 
de verzen 275, 276 en 
278, Soera 3 vers 130, 
soera's zijn hoofdstuk
ken van de Koran): 

278. 0, gij die gelooft, 
vreest Allah en doet 
afstand van de rest 
van de rente, als gij 
gelovigen zijt (De Edele 
Koran 2:278), 

Niet aileen in de Koran 
wordt de rente ver
oordeeld ook de Bijbel 
vermeldt expliciet het 
verbod op rente: Indien 
u aan mijn volk, aan 
de arme onder u, geld 
leent. wit u zich niet als 
schuldeiser jegens hem 
gedragen: u wit hem 
geen rente opleggen! 
(Exodus 22:25). Oit 
is de Moza'ische wet. 
Maar oak in het Nieuwe 
Testament wordt het 
vermeld: Vraagt iemand 
iets van u. geef het 
hem. En als iemand het 
uwe neemt, vraag het 
dan niet terug (Lucas 
6:30) 

Islamitisch bankieren 

juist gestimuleerd: ........ gebruikt 

elkaars eigendom niet met leugen 

en bedrog maar handelt bij on

derlinge overeenkomst (De Edele 

Koran 4:29) 

Handeldrijven gaat samen met 

risico en binnen het Islamitische 

recht behoort de kapitaalverschaf

fer deel te nemen in de risico's van 

het gefinancierde project of onder

neming. Dat betekent dat leningen 

tegen een van tevoren vastgesteide 

interest niet zijn toegestaan. 

Islamitische banken halen hun 

rendement dan ook op basis van 

het winst- en verliesdelingsprin

cipe (kernprincipe van de islami

tische economie), beter bekend 

als het systeem van Profit- and 

Loss Sharing. De achterliggende 

gedachte bij het PLS-systeem is dat 

er een samenwerkingsverband tot 

stand komt tussen de verschaffers 

van kapitaal en arbeid, met als 

gevolg dat de resultaten van het 

samenwerkingsverband gedeeld 

moeten worden7. Mocht de onder

neming waarmee een samenwer

kingsverband is aangegaan winst 

generen dan heeft de bank recht 

op een deel van de winst en als er 

verJies is, moet de bank ook delen 

in het verlies (soms ook het volle 

verlies dragen), 

De acceptatie van dit principe is de 

aanleiding geweest voor de ont

wikkeling en implementatie van 

Islamitisch bankieren, Voor het Is

lamitisch bankieren, of ruimer de 

Islamitische kapitaalverschaffing, 

staan verschillende instrumenten 

ter beschikking. De voornaamste 

zijn de volgende8: 

Murabaha - Een soon handelsfi

nanciering. De bank koopt goede

ren in en verkoopt die door aan een 

client voor een overeengekomen 

Rostra Economica december 2004 27 



krediet. Deze techniek gebruikt 

men om handel te financieren. 

Maar omdat de bank de goederen 

in eigendom heeft en daarom 

betrokken is bij koop en verkoop, 

mag de bank de werkelijke dienst

vedening aan de client in rekening 

brengen (service fee). 

Mudaraba - Een vorm van risicoka

pitaal. De bank leent geld aan een 

client die een fabriek wil beginnen. 

De bank ontvangt daarvoor een be

paald percentage van de jaarlijkse 

winst van de fabriek, voor een vast

gesteld aantal jaren. De client be

taalt niet aJ leen de oorspronkelijke 

lening terug, maar geeft de bank 

ook een winstdeel. Oat geld keert 

kapitaal inbrengen - en misschien 

zelfs gezamenlijk de leiding heb

ben - van een project of OI'ereen

komst. Deelnemers hebben winst 

of verlies in overeenstemming met 

hun aandeel in de zaak. De bank 

hoeft hierbij niet automatisch aan 

alle rekeninghouders winst uit te 

keren, er worden eisen gesteld als 

een minimumhoogte van het cre

ditsaldo en een minimumperiode 

van mogelijke deelname. 

Voordelen van een Islamitisch 
banksysteem 

Het ontbreken van rente in Islami

tische banken heeft het voordeel 

van het vermijden van renterisico 

De Islamitische filialen dienden de 
handel tussen het Westen en de 

ontwikkelingslanden te verbeteren. 

de bank dan weer uit aan de beleg

gers. Als de fabriek niet rendabel 

is, verdelen aUe betrokken partijen 

(bank, beleggers en ondernemer) 

gezamenlij k het verlies. 

Muqarada - Een variant op 

Mudaraba. De bank brengt 'aan

delen' in omloop om een specifiek 

project te financieren. Investeer

ders die Muqarada-aandelen ko

pen, krijgen een deel van de winst 

van het gefinancierde project. 

Maar zij hebben ook een aandeel in 

onverwacht lage winsten, of zelfs 

verlies. 

Musjaraka - Nog een variant. De 

bank associeert zich met een klant. 

Tussen de deelnemende partners 

wordt een contract gesloten, waar

bij beiden of allen in gelijke mate 

doordat er geen interest gevraagd 

en betaald wordt. Zonder de 

vaste interestverplichtingen, die 

conventionele banken weI hebben, 

kunnen Islamitische banken niet 

onaangenaam verrast worden door 

onvoorziene interestontwikkelin

gen of tegenvallende opbrengsten 

door in gebreke blijven van de 

debiteuren. Aan de andere kant 

zullen de banken te maken krijgen 

met het bekende moral-hazard 

probleem, waarin debiteuren zich 

risicovol zullen gedragen. 

Islamitische banken hebben het 

bijkomende voordeel dat men 

het Islamitische publiek achter 

zich krijgt. Conservatieve mensen 

(mensen op het plattenland bij

voorbeeld) die normaal gesproken 

een bank omzeilen, zullen nu weI 

gebruik maken van de diensten 
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van de bank. Hierdoor zullen 

de beschikbare middelen beter 

worden gealloceerd over verschil

lende productieve bestemmingen 

en bijdragen aan de ontwikkeling 

van de financiele sector. Logischer

wijs zullen Islamitische banken 

meer steun genieten in landen of 

gebieden waar de Islam het meest 

gepraktiseerd wordt. 

Islamitische banken vragen een 

deel van de winst van hun debiteu

ren en geven daartegenover hun 

rekeninghouders een deel van hun 

eigen winst. Deze wederkerig-

heid betekent dus dat wanneer 

Islamitische banken een lage winst 

genereren, rekeninghouders een 

minimale vergoeding ontvangen. 

In het geval waarin de Islamitische 

banken hoge winsten maken, 

ontvangen de rekeninghouders 

een hoge vergoeding: het be

kende systeem van Profit- and Loss 

Sharing. Juist dit systeem van Pro

fit- and Loss Sharing zorgt ervoor 

dat Islamitische banken een situ

atie, die bij conventionele banken 

kan optreden, kunnen voorkomen; 

namelijk wanneer de banken een 

hogere vergoeding moeten beta len 

en zelflagere vergoedingen binnen 

krijgen. 

Islamitische banken in het 
Westen 

Het bankieren volgens de Islami

tische wetgeving heeft zich niet 

beperkt tot alleen de Islamitische 

landen, maar wordt ook op een 

internationaal niveau toegepast. 

Al in een vroeg stadium werden 

niet-islamitische landen gecon

fronteerd met het verschijnsel van 

het Islamitisch bankieren. Het 

orienteren op het internationale 

vlak had verschillende redenen. 

In West-Europese landen werden 

Islamitische filialen voornamelijk 



gevestigd met als doer een interna

tionaal netwerk van rentevrij ban

kieren te bewerkstelligen. De Isla

mitische filialen dienden de handel 

tussen het Westen en de ontwikke

lingslanden te verbeteren. Op deze 

manier werd er getracht welvaart 

naar het thuisland (ontwikkelings

land) te 'importeren" en de kloof 

tussen de twee groepen landen te 

reduceren. 

Echter door de bankwetgevingen 

in het Westen hebben de meeste 

Islamitische banken problemen 

met de juridische vestiging. Het 

PLS-model is in de meeste landen 

in strijd met de bankwetgevingen 

en maakt het daardoor erg lastig 

een Islamitiscl1e bank te vestigen 

in een Westers land9. 

Islamitische financiele produc
ten in het Westen 

Volledig Islamitisch financieren is 

in de niet-islamitische wereld wat 

moeilijk, maar een aantal financi-

ele producten kan wei op de marin 

gebracht worden, en dat gebeurt 

ook. Het gaat om: 

Isla m itisch verzekeren 

Conventionele verzekeringen zijn 

niet toegestaan. Het gaat daarbij 

immers om onzekere gebeurte

nissen, dus om gharar. In plaats 

daarvan kunnen Moslims risico's 

delen met behulp van takaful, dat 

zijn cobperatieve, onderlinge ver

zekeringen. Takaful ondernemin

gen komen in het Westen, in de 

Verenigde Staten en het Verenigd 

Koninkrijk voor. Het belangrijke 

onderscheidende kenmerk ten 

opzichte van conventionele verze

keringen is dat de verzekering niet 

verschaft wordt door een afzonder

lijke, op winst gerichte onderne

ming, maar door degenen die de 

verzeketing behoeven zelro. 

Overigens hoeven Moslims niet 

strikt aan de eisen te voldoen als 

dat redelijketwijs niet mogelijk 

is. De meeste juristen achten dan 

Islamitisch bankieren 

ook conventionele verzekeringen 

acceptabel voor Moslims als ze 

die echt nodig hebben en er geen 

Moslimse verzekeringsvorm 

beschikbaar is, of als de wet in een 

land die voorschrijft II . 

Islamitisch beleggen 

Moslims kunnen lOnder bezwaar 

beleggen in aandelen van onder

nemingen die aan de eisen van 

de sharia voldoen, dat zijn in het 

algemeen ondernemingen die zich 

niet begeven op de terreinen van 

gokken, alcohol en varkensvlees. 

Beleggen in obligaties kan van

wege het verbod op riba even min, 

net als preferente aandelen, met ei

genschappen lOwel van obligaties 

als van aandelen I2 . 

Bij beleggingsfondsen, evenals bij 

Islamitische koersindices, is er een 

probleem in die zin dat het aantal 

aandelen dat volledig aan de sharia 

voldoet te gering is om een be

hoorlijke spreiding te bereiken. Nu 

is er in de Islam ruimte om aan een 

ongunstige omgeving aan te pas

sen (darura). De voorschriften voor 

het vasten hoeven bijvoorbeeld niet 

gehouden te worden door reizigers 

of zwangeren; zij kllnnen de 

vastenverplichtingen later inhalen. 

Bij een strakke toepassing van 

het verbod op riba lOuden er erg 

weinig ondernemingen in landen 

waar niet llitslllitend Islamitische 

financieringsvormen zijn toe

gestaan, in aanmerking komen. 

Immers, er zal nauwelijks een on

derneming bestaan die niet hetzij 

minstens af en toe geld leent tegen 

een vaste interest of minstens af en 

toe geld wegzet tegen vaste interest 

ofbelegt in obligaties. 

Uitbreiden in het Westen en de 
mogelijke obstakels 

Het uitbreiden van Islamitische 
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banken naar het Westen gaat niet 

zander slag of stoot. Naast het 

probleem van de bankwetgevin

gen waar een Islamitische bank 

zich aan moet houden, kunnen 

nog meer obstakels worden ge

noemd I 3: 

MudarabahlMusharakah contract en 
haar informatieproblemen 
Indien geld wordt verstrekt 

volgens mudarabah- ofhet 

musharakahprincipe zijn de ban

ken direct of indirect betrokken bij 

de activiteiten in de onderneming. 

Deze situatie heeft tot gevolg dat 

monitoring en screening kosten 

voor islamitische banken veel 

hoger uitvallen dan voor de tradi

tionele banken, wat de winst kan 

drukken. 

Aan het mlldarabah contract kleeft 

het nadeel dat het een zeer grote 

moral-hazard risico in zich draagt. 

De geldnemer deelt immers niet 

van de geldgever schaadt) steeds 

meer toe. Mudarabah contracten 

kennen een hoog moral-hazard 

nS1CO. 

Oat risico is bij het musharaka 

De kornst van Islarnitische banken is 
niet onopgernerkt gebleven 

bij de rnoslirns. 

in de verliezen, wat erg aantrek

kelijk moet zijn voor gokkers. Die 

moet de kredietverlenende bank 

dlls tijdig kunnen buitensluiten. 

Naarmate de periode waarvoor 

geld beschikbaar gesteld wordt 

langer is, neemt het belang van een 

intensieve screening, ter voor

koming van adverse seJectie (de 

keus van onrendabele projecten en 

onbetrollwbare debiteuren) en ver

volgens van intensieve monitoring, 

ter reductie van moral hazard (het 

gebrllik van de ontvangen midde

len op een manier die de beJangen 

contract iets kleiner, maar verre 

van afurezig. Als de geldnemer niet 

alleen deelt in eventuele winsten, 

maar ook in eventuele verliezen, 

vermindert dat het moral-hazard 

gevaar. 

Vanuit het gezichtspunt van de 

monitoring lij kt conventioneel 

bankieren in het voordeel te zijn 

tegenover Islamitisch bankieren 

met verlies- en winstdeling. Met 

een van te voren afgesproken inte

restvergoeding heeft de geldgever 

veel minder informatie van de 
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geldnemer nodig, hij hoeft immers 

geen exact inzicht te hebben in de 

opbrengst van een project. 

Lange term ijnfinancierin9 
Islamitische banken hebben de ei

genschap zich afkerig te gedragen 

jegens lange termijn financiering. 

De complexiteit, die lange termijn 

financiering met zich mee brengt, 

is een van de redenen waarom 

Islamitische banken zich terug

houdend opstellen op dit gebied. 

De benodigde gecompliceerde pro

cedures, lange onderhandelingen, 

vereiste expertise en ervaring ma

ken het voor de nog betrekkelij ke 

jonge tak van bankieren erg lastig 

zich te richten op de financiering 

op lange termijn. Daarnaast zijn er 

nog geen algemeen geaccepteerde 

criteria, specifiek voor project

ontwikkeling, gebaseerd op PLS 

(Profit en Loss Sharing) concept. 

Personeel 
Menselijke arbeid is niet weg te 

den ken in een dienstverlenende 

organisatie. En juist de factor 



arbeid vormt voor Islamitische 
banken een probleem. Zij hebben 
namelijk te maken met een serieus 
tekort aan gekwalificeerd perso
neel dat de Islamitische finan
cieringsmethoden kan hanteren 
en toepassen. Arbeidskrachten 
worden weI aangetrokken maar 
het vergt ongelooftijk vee I tijd en 
inspanning om ze op te leiden en 
wegwijs te maken in de Islamiti
sche bedrijfsvoering. 

De centrale bank 

De centrale bank is de bank 
onder de banken en heeft naas t 
het stabiliseren van de nationale 
munteenheid de uitvoering over 
het monetair beleid . Hiertoe zijn 
er uitvoerige bankvvetten door de 
wetgever opgesteld . Deze wetten 
geven de centrale bank vergaande 
bevoegdheden wat betreft de inter
ventie in het beleid van nationaal 
bankwezen. Het monetaire beleid 
omvat vooral de beheersing van 
kredietveriening en geldhoeveel
heid. Het hiervoor genoemde toe
zicht blijft ook voor Islamitische 
banken intact. 
Banken zijn verplicht gedetail
leerde informatie over te brengen 
aan de centrale bank. Dit zodat de 
centrale bank controle kan houden 
op de banken en kunnen zien of 
een bank onder gezonde omstan
digheden opereert. Mocht dir niet 
het geval zijn , is interventie door 
de centra le bank vereis t. En ju ist 
het overbrengen van gedetai Ileerde 
informatie is voor Islamitische 
banken een probleem. Daar komt 
nog bij dat er nog geen standaar
disatie in de versl aggeving voor 
Islamitische banken is ontwikkeld. 

Overschotten aan liquiditeit 
De komst van Islamitische banken 
is niet onopgemerkt gebleven bij 
de moslims . Als gevolg hiervan 

lieten de moslims massaal hun 
geld beheren door dit soort ban
ken, wat resulteerde in een grote 
hoeveelheid Iiquide middelen waar 
moeilijk een bestemming voor kon 
worden gevonden . Islamitische 
banken dienen dan ook een juisre 
besremming te vinden voor de 
overschotten aan liquidireit. 

Conclusie 

De opmars van her Islamitisch 
bankieren is nog altijd gaande. In 
een betrekkelijk korte tijd hebben 
Islamitische banken zich onrwik
keld tot een volwaardige financiele 
instelling. 

lslamitische banken bevinden zich 
nog in een beginfase en zien een 
grote toekomst tegemoet als het 
de kinderziektes weet uit te roeien. 
De tot dusverre bekende resultaten 
lijken niet ongunstig. Maa r wil het 
de concurrentie met conventio
nele banken aangaan dan zal men 
weI enkele aanpass ingen moeten 
invoeren. 

Om de huidige groei vas t te 
houden zou het meer ge'integreerd 
moeten raken in de internationale 
financiele wereld. Men ka n dit 
doen door meer samen te werken 
met conventionele banken binnen 
en buiten de Islamitische wereld . 
Deze samenwerking kan de nodige 
expertise verschaffen voor beide 
banksystemen. Standaardi satie , 
voor meer transparantie en unifor
miteit, van de regels is ee n ander 
belangrijke stap. 

De benodigde ingredienten zijn er. 
Het ligt niet aa n de beginselen van 
het Islamitisch bankieren, maar 
aan het feit dat die beginselen niet 
rigoureus toegepast worden. Il§ 
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Een Master om te onderzoeken 

Met de invoering van het bachelor-masterstelsel verandert ook 
het promotietraject aan de economische faculteit. In het nieuwe 

stelsel kun je direct na je bachelor-opleiding instromen in een 
tweejarige onderzoeksmaster, de Master of Philosophy (M.Phil.) 

in Economics, die bij succesvolle afronding toegang biedt tot 
een driejarige aanstelling als promovendus. Deze nieuwe struc
tuur dwingt je als student om al vroeg goed na te denken over 

een mogelijke wetenschappelijke loopbaan. 

Als student aan de universiteit 

moet je je vroeg oflaat afVragen of 

je een wetenschappelijke loopbaan 

wilt. In het nieuwe bachelor-mas

terstelsel kun je je dit het beste di

rect afVragen bij de keuze van een 

masteropleiding. Het nieuwe stel

sel biedt je namelijk de mogelijk

heid om een speciale onderzoeks

master te volgen die je voorbereidt 

op wetensch appelijk onderzoeks

werk aan de universiteit, bij de 

overheid of in het bedrijfsleve n. 

De economische faculteit van de 

Universiteit van Amsterdam loopt 

in Europa voorop in het aanbieden 

van zo'n onderzoeksmaster, de 

Master of Philosophy (M.Phi!.) 

in Economics. De keuze tussen 

deze M.Phi!'-opleiding en een van 

de eenjarige Master of Science 

(M.Sc.)-opleidingen is beJangrijk 

en moet weloverwogen genomen 

worden. 

De M.Phil. in Economics 
De M.Phi!. in Economics is een 

tweejarige onderzoeksmaster 

die wordt aangeboden door het 

Tinbergen Instituut, de graduate 

school en het onderzoeksinstituut 

van de economische faculteiten 

van de Erasmus Universiteit, de 

Universiteit van Amsterdam en de 

Vrije Universiteit. Het eerste jaar 

besteed je aan een diepgaande 

stlldie van de kernvakken van de 

economie: microeconomie, 

macroeconomie en kwantitieve 

methoden (wiskllnde, statistiek 

en econometrie). De kwantitatieve 

methoden klln je bestllderen in een 

gewone of een geavanceerde vari

ant; verder moeten aIle studenten 

in het eerste jaar dezelfde vakken 

volgen. In het tweede jaar klln je 

je vervolgens specialiseren door 

het volgen van keuzevakken en het 

schrijven van een eerste onder

zoekspaper, de M.Phi!.-thesis. De 

M.Phi!'-opleiding is verbonden 

aan een driejarige aanstelling als 

promovendlls bij een van de drie 

faculteiten die deelnemen aan het 

Tinbergen Institlilit. Deze drie jaar 

besteed je volledig aan onderzoek 

en het sch rijven van een proef

schrift dat daarvan ve rs lag doet. 

Na een slIccesvolle verdediging 

van je proefschrift krijg je de titel 

'doctor'. Amerikanen noemen 

dit Doctor of Philosophy (Ph.D.); 

de titel Master of Philosophy is 

gekozen om te benadrllkken dat de 

onderzoeksmas ter voorbereidt op 

dit doctoraa t. 

Een vergelijking met de facul
taire M.Sc.-opleidingen 
De M.Phil.-opleiding is net als de 

regliliere M.Sc-opleidingen van 

de economische faculteit een door 

de overheid erkende master-op

leiding. Dit betekent onder meer 

dat M.Phil.-stlidenten (twee jaar) 

stlldiefinanciering kunnen krijgen. 
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Te kst: Jaap Abbring 

Er is echter een aantal belangrijke 

verschillen met de M.Sc.-opleidin

gen. 

Allereerst is de M.Phil. een tweeja

rige Engelstalige opleiding. In het 

eerste jaar wordt aile stlldenten een 

gemeenschappelijke, brede bas is 

in de economische wetensc happen 

bijgebracht. De eenjarige M.Sc.

opleidingen sllliten doorgaans 

aan op een specifieke bachelor

opleiding en bieden jllist verdere 

specialisatie in het vakgebied van 

die opleiding. De M.Phi!. lijkt 

wat betreft strllctuur, inhoud en 

niveau op Ph.D.-opleidingen in de 

economie van goede Amerikaanse 

lIniversi teiten. Hier is bewust voor 

gekozen, omdat voor onderzoek 

op topniveau een goede beheersing 

van de kernvakken van de econo

mie nodig is. Op de internationale 

arbeidsmarkt voor economische 

wetenschappers wordt dan ook 

van je vetwacht dat je zulke kennis 

hebt. 

Daarnaast is de M.Phi!. , in te

genstelling tot de meeste M.Sc.

opleidingen, een zeer selectieve 

opleiding. De M.Phi!. richt zich op 

excellente studenten die de moti

vatie en capaciteiten hebben om 

een goed proefschrift te schrijven. 

Studenten worden internationaal 

geworven en geselecteerd op basis 

van internationaal gebruikelijke 

criteria, zoals een motivatiebrief, 

een curriculum vitae, aanbeve

lingsbrieven, studieresultaten en 

scores op een standaardtoets, de 

zogenaamde Graduate Record Exa

mination (GRE). Per jaar worden 

ma ximaal30 studenten toegelaten, 

waarvan gemiddeld de helft uit 

het bllitenland komt. Een strenge 

selectie van studenten is noodza

kelijk omdat het M.Phi!.-program

rna erg intensiefis; het maakteen 



hoog lesniveau mogeJijk. 

Verder is de M.Phil. onderdeel van 

een vijfjarig promotietraject. Ais je 

met goede resultaten het tweede 

jaar haalt dan kun je doorstro-

men naar een driejarige baan als 

promovendus. De M.Phi!'-thesis 

kan dan eventueel dienen als eerste 

hoofdstuk van je proefschrift en 

de begeleider van je M.Phi!'-thesis 

kan de begeJeider va n je proef

schrift worden. Doordat de M.Phi!. 

wordt verzorgd door het Tinbergen 

het M.Phi!.-programma heeft dan 

ook al een aan een reguliere M.Sc. 

gelijkwaardige opleiding afgerond; 

zelfs voor deze s tudenten is het 

M.Phii.-programma een serieuze 

uitdaging . 

Tot slot richt de M.Phil. zich maar 

op een deel van de vakgebieden 

die door de M.Sc.-opleidingen 

van de economische faculteit 

worden bestreken , op dit moment 

algemene eco nomie (inclusief a l 

haar toepassingen), econometrie 

Een groot voordeel van het nieuwe 
stelsel is de mogelijkheid om te 
proeven van economisch onderzoek 

Instituut, heb je de mogeJijk-

heid om kennis te maken met het 

onderzoek en de onderzoekers 

van drie economische faculteiten 

voordat je definitief moet kiezen 

voor een universiteir, een pro

motor en een onderzoeksproject. 

Een bijkomend voordeel is dat her 

onderwijs wordt verzorgd door de 

beste onderzoekers van die drie 

faculteiten en door buitenlandse 

gastdocenten. Ais je eerst een een

jarige M.Sc.-opleiding vo igt, of een 

oude-s tijl doctoraal hebt afgerond, 

dan kun je nie t halverwege het 

M.Phii.-programma in stromen. 

Een beJa ngrijke reden hiervoor is 

het eerder genoemde inhou delijke 

verschil tussen de opleidingen: een 

specialistische M.Sc. kan her brede 

eerste jaar van de M.Phi!. nier ver

vangen. Daar komt bij dat de kern

vakken in het eers te jaar van de 

M.Phi!. vanwege de se lectie aa n de 

poort op een hoger niveau kunnen 

worden gegeven dan in de minder 

selectieve M.Sc.-opleidingen . Een 

aanzienlijk dee! van de instroom in 

en finance . Vakgebieden zoa ls be

drijfskunde en besli sk unde worden 

op het Tinbergen In stituut nog niet 

onderwezen. 

De keuze 
Deze duidelijke verschillen maken 

een juiste kellze tll sse n de M.Phi!. 

en een M.Sc. belangrijk, maar 

misschien ook wei makkelijk. In 

de praktijk bJijkt dat in de meeste 

gevallen een eenjarige M.Sc.-op

leiding het best aansillit bij de 

interessen en capaciteiten van 

studenten. De M.Phi!. in Econo

mics van hetTinbergen Institllllt 

is de beste kells als je lIitstekende 

academische kwaliteiten en een 

sterke interesse in wetenschap

pelijk onderzoek in de algemene 

economie, econometrie en/of 

finance hebt. 

Het kan natllllrlijk zijn dat je 

voldoende capaciteiten hebt om 

een succesvoJ onderzoeker te zijn, 

maar twijfelt ofje wei promotie

onderzoek wilt doen . Zeker als je 

Master of Philosophy 

tinbergen institute 

pas twee of drie jaar gestudeerd 

hebt, dan is het moeilijk om in te 

schatten wat dergelijk onderzoek 

precies inholldt. Een groot voor

deel van het nieuwe stelsel is dat 

de M.Phil. je de mogelijkheid biedt 

om te proeven van economisch 

onderzoek en te kijken ofhetje 

welligt. Mocht je besluiten om 

niet verder te gaan als promoven

dus, dan heb je in ieder geval een 

hoogwaardige, brede opJeiding 

gehad. En mocht je wei doorgaa n 

als promovendus , dan klln je la te r 

alsnog aile kanten op. V~~r een 

loopbaan aan de univers iteit kun 

je niet zander promotie, maar ook 

buiren de llniversiteir worden ge

promoveerden met een goede op

leiding als de M.Phi!. gewaardeerd. 

Zo vind je veel gepromoveerden bij 

internationale organisaties als de 

OECD, de Wereldbank en het IMF, 

bij overheidsinstellingen als minis

teries, De N ederlandse Bank en het 

Centraal Plan bureau, maar ook bij 

bijvoorbeeld consultancybedrijven 

als McKinsey. 

Meer informatie 
Als je geYnteresseerd bent in de 

M.Phii. in Economics, promoveren 

en/ofhet Tinbergen Instituut, kijk 

dan op 'Nww.tinbergen.nl. In het 

Graduate-School-deel van deze 

website vind je onder meer in for

matie over de aanmeldings- en 

toelatingsprocedure. De deadline 

v~~r aanmeldi ngen is I april of I 

juni , afhankelijk van onder meer je 

nationaliteit. Let erop dat je ruim 

v~~r de deadline een GRE-toets 

moet hebben afgelegd. 

Joap Abbring is hoogleraar algemene 
econom ie aan de Vrije Universiteit en 

Director of Graduate Studies van het 

Tinbergen Instituut. 
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Your gateway to a Ph.D. in economiCS, econometrics, or finance 

Master of Philosophy in Economics 

The Tinbergen Institute 's M.Phil. in Economics program is the research 

master in economics, econometrics, and finance of the Erasmus 

Universiteit Rotterdam, the Universite it van Amsterdam, and the Vrije 

Universiteit Amste rdam. It offers a full y dedicated program of graduate 

courses tha t is unique in the Netherlands and meets international 

standards for Ph.D. training in economics. 

The M.Phil.'s fi rst year provides 
rigorous t ra ining in the core subjects 
and tools of econom ics. An advanced · 
econometrics track is available for 
students with a strong background in 
conometrics. The M.PhiI.'s second 

year allows students to special ize 
through course work and M.PhiI. the 
s is research in their choice from the 
insti tute 's fields of research: 

Econometrics 
Labour, Education , and Health 
Economics 
Finance 
Macroeconomics, Mo ne tary 
Economics, and In te rnational 
Economics 
Spatial and Environmental 
Economics 

Microeconomics , Ind ustrial 
Organiza tion, and Public 
Economics 

Students performing well in the M.Phil. 
will be offered three-year Ph.D. 
posit ions in the economics depart
ments participating in the inst itu te . 

he M.Phil. thes is may then se rve as 
a firs t chapter of the Ph .D. thesis . 

The M.Phil. program is taugh t in 
English by the best researchers of the 
three economics departments and by 
internat ionally renowned guest 
lecture rs. An advanced level of training 
can be offered by only accepting the 
best students from a large international 
pool of applicants. Each year a t most 
30 stude nts are admitted to the 

For more information visit: www.tinbergen.nl 

M.Phil. program; around 120 M. Phil. 
and Ph .D. students are currently 
enrolled in the institute's graduate 
program. 

The M.Phil. in Economics has been 
acc redited by the Du tch and Flemish 
Accreditation Organization for higher 
education (NVAO) and eligible 
s tudents can clai m two years of 
"stud iefinanciering". In add it ion, the 
Tinbergen Institute allocates a limited 
number of scholarships each year 
based on academic mer it. 

Excellent and motivated students 
with a bachelor or master diploma, 
prefe rably in economics, econometrics, 
mathe matics , or physics, are now 
invited to apply fo r Se ptember 2005 
enro llment in the M.Ph il. program . 
The application deadlines are April 1, 
200 5 for non·EU/ EEA citi zens and for 
all s tudents applying for a scholarship, 
and June I , 2005 for EU/ EEA citizens. 
Detailed information on the institute'S 
graduate program and the appl ication 
procedure can be fou nd in the Graduate 
School section of www.tinbergen.ni. 
Please direct any questions to 
Ms. Carien de Ruiter at 
appiications@tinbergen.ni. 



Accou ta tsverkla • ng en 
same lev·ng 
Hoe lossen we het fraude-verantwoordelijkheidsprobleem op'? Tekst: Ralf Welkers 

The issue of auditors' duty with respect to corporate 
fraud is a sinnij1cantfactor in the audit expectati
on-pe1formance nap: it displays the nreatest dispa-
rity between what society expects of auditors and 

what it perceives it receives from them. 
(Porter 1997) 

Jaarlijks lopen de kosten van fraude in de miljoenen euro's. 
Fraude vormt om deze reden een enorm probleem voor het be
drijfsleven. Controle op fraude is daarom een vereiste, maar wie 
is verantwoordelijk voor het opsporen van fraude? Het bedrijfs
leven wijst vaak in de richting van de externe accountant. De 
taak van een accountant wordt echter niet omschreven als het 
zoeken naar fraude, maar als het verschaffen van een reasona
ble assurance of identifying material errors and irregularities, 
ofwel met een redelijke betrouwbaarheid aangeven dat signifi
cante fouten en onregelmatigheden niet aanwezig zijn. 
Fraude kan vier vormen aannemen; het kan worden gezien als 
het verduisteren van activa, het gebruikmaken van misleiding 
om een oneerlijk financieel voordeel te behalen, het verkeerd 
toepassen van de accounting principes en tot slot het opzettelijk 
geven van een onjuiste voorstelling van de jaarrekening. 
In dit artikel zal allereerst de verantwoordelijkheidstoekenning 
in het verleden worden behandeld. Hierna zullen de afgelopen 
25 jaar onder de loep worden genomen, aan de hand van recen
te regelgeving in de VS van het Auditing Standards Board (ASB). 
Hierbij komt het verschil in opvatting tussen de samenleving en 
de accounting beroepsgroep over de taken van een accountant 
naar voren: The audit expectation gap. 
Tot slot zal worden getracht een oplossing te vinden voor het 
verantwoordel ij kheidsprobleem. 
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Verantwoordelijkheid in het 
verleden 
Vanafhet begin van het bestaan 

van accou nting tot ongeveer 1920 

was de taak van accountants voor 

een groot deer gericht op het 

ontdekken van fraude. Hoewel een 

accountant niet werd gezien als 

iemand die op zoek gaat naar elke 

vorm van fraude, werd tach van 

hem verwacht dat met grate zeker

heid kon worden vastgesteld dat 

het onderzochte bedrijf fraudevrij 

was . 

Na 1920 zakte de verantwoorde

Iijkheid een beetje weg. Managers 

werden geacht fraude op te sporen 

en op te lossen en externe accoun

tants werden aIleen gebruikt om 

de financiele cijfers geloofwaardig 

te doen lijken. Deze verandering 

in opvatting was veroorzaakt door 

de groei van bedrijven, waardoor 

het onmogelijk werd voor de 

accou ntant om aIle activiteiten 

te evalueren. Hierdoor werd de 

taak van de accountant meer die 

van controlerende factor voor de 

interne controle van het bedrijr. 

Door dezelfde groei van de be

drijven waren meer investeerders 

nodig en ontstond een nieuw soort 

inves teerder. Investeerders kregen 

minder binding met het bedrijf, 

omdat ze investeerden om een 

zo hoog mogelijk rendement te 

behalen, waarbij het niet noodza

kelijk werd geacht dat het bedrijf 

machtig of groot was. Diversifica

tie was niet meer nodig binnen een 

bedrijr. Deze investeerders hadden 

aileen behoette aan financiele 



cijfers die eerlijk waren, om zo hun 

portfolio samen te kunnen stellen. 

Voor veel beleggers , maar ook voor 

andere organen in de samenleving 

en zelfs voor accountants zelf, 

bleefhet idee bestaan dat ac

countants verantwoordelijk waren 

voor fraude. Het bleek dus meer 

een verandering opgelegd door 

de accountants beroepsgroep dan 

door de samenleving. Hierbij werd 

richte Auditing Standards Board 

gafin I988 Statement on Auditing 

Standards (SAS) nummer 53 uit. 

Deze SAS vergroot de verantwoor

delijkheid van de accountant om 

fraude te herkennen, maar ook 

worden enkele beveiligingen inge

bouwd. SAS nummer 53 verwac ht 

van accountants dat ze met redelijk 

grote zekerheid konden vertellen 

dat er geen significante fouten 

Het kenmerk van fraude is echter dat 
het over het algemeen vrij nauwkeurig 

is weggewerkt 

meer rekening gehouden met de 

onschendbaarheid van accoun

tants dan met de opvattingen van 

de samenleving. 

Rond 1960 kwam er tegenstand te

gen het feit dat de accountant een 

goedkeuring gaf, maar dat deze 

goedkeuring slechts gebaseerd 

was op de gegevens zoals ze wer

den ontvangen. In geval van fraude 

zouden deze gegevens echter 

weinig betekenis hebben en zou de 

goedkeuring ongegrond zijn. De 

vraag is dan wat het doel is van een 

accountantsverklaring. Door pu

blieke druk nam de beroepsgroep 

uiteindelijk toch een verklaring 

op dat significante onregelma

tigheden lOuden moeten worden 

gevonden. 

Na 1980 

Sinds 1980 is de kritiek op externe 

accountants sterk toegenomen, 

lOwel vanuit de politiek als vanuit 

de rechtbank en de fin ancie le pel's. 

De belangrijkste reden hiervoor 

zijn grootschalige fraudepraktij

ken die niet door de accountants 

werden gezien. Het in I972 opge-

of onregelmatigheden waren te 

vinden. Oak wordt meer expliciet 

uitgelegd hoe een accountant 

zu lke onregelmatigheden zou 

moeten opsporen . De beveiliging 

houdt echter in dat accountants 

niet garant staan voor volledige 

perfectie van de financiele stukken, 

omdat ze slechts steekproeven 

doen en dus niet het volledige pro

ces controleren. Daarnaast kan de 

accountant niet verantwoordelijk 

worden gehouden vool' aile onre

gelmatigheden, er hoeft s lechts 

een redelijke zekerheid te worden 

bereikt dat er geen significante 

onregelmatigheden zijn. 

Tot slot geeft SAS nummer 53 een 

accountant bescherming I'oor het 

feit dat deze geen significante on

regelmatigheid zal vinden indien 

deze is veroorzaakt door valsheid 

in geschrifte en samenzwering. 

Samenzwering kan namelijk tot 

gevolg hebben dat een accountant 

bewijs als geldig a;mneemt, terwijl 

het valse informatie is, die echter 

door meerdere schijven als goed 

wordt aangemerkt. 

SAS nummer 53 bleef echter een 

Fraude 

gevoel van onbehagen oproepen. 

Het verschil bleefbestaan tussen 

wat de samenleving verwachtte en 

wat de beroepsgroep had voor

geschreven als verantwoordelijk

heid van de accountant: the audit 

expectation gap. 

The audit expectation gap 
Fraude is een relatiefbelang-

rijk onderdeel van de sociale en 

economische omgeving. Hierdoor 

ontstaat ook de druk vanuit de po

Iitiek op het ASB om wijzigingen 

aan te brengen in de doelstelling 

van de accountants. Hoe kan het 

echter lOver komen dat er verschil

lende opvattingen bestaan over de 

verwachtingen van de taken van 

accountants? Om op deze vraag 

antwoord te geven moet worden 

gelet op twee mogelijke invalshoe

ken. De eerste invalshoek is die van 

de externe accountant, de tweede 

is die van de samenleving. 

De accountant heeft een aantal 

taken. Allereerst moet worden 

gekeken of er een true and fair 

view van de financiele gegevens 

wordt gegeven. Daarnaas t moet hij 

erop letten dat fatsoenlijke records 

zijn bijgehouden, de financiele 

gegevens overeenstemmen met 

onderliggende records en het rap

port van de directie overeenkomt 

met de financiele gegevens. 

Hierbij kan wo rden getwist over de 

oprechtheid van de cijfers indien 

er fraude is opgetreden. Ais een 

accountant fraude niet ontdekt, 

waarbij dus de oprechtheid van 

de cijfers in het geding komt of 

waarbij onderliggende records niet 

nauwkeurig zijn bijgehouden, zou 

een accountant verantwoordelijk 

kunnen worden gehouden. Het 

kenmerk van fraude is echter dat 

het over het algemeen vrij nauw

keurig is weggewerkt, daarom lOU 

het niet eerlijk zijn een accountant 
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hiervoor verantwoordelijk te stel

len . 

Het lijkt wei mogelijk te zijn frau de 

op te sporen en deze expertise is 

zelfs in huis bij de grote accoun

tantskantoren. Deze mogelijkheid 

wordt echter niet gebruikt om de 

samenleving tegemoet te komen, 

maar wordt wei aan managers 

wordt verwacht dat de accountant 

elke significante fraude weet te 

vinden. Accountants zijn uiteinde

lijk de enige personen die toegang 

hebben tot aile informatie binnen 

het bedrijf en hebben daarom de 

taak de oprechtheid van een bedrijf 

aan te tonen. 

Elke beroepsgroep heeft een so-

De controle moet dus komen 
vanuit de beroepsgroep. 

aangeboden als extra service 

bovenop de standaard procedure. 

Hierbij komt vervolgens de vraag 

naar boven voor wie de accoun

tantsverklaring bedoeld is. Hoewel 

de aandeelhouders behoefte 

hebben aan de verklaring, hebben 

ze de verantwoordelijk voor het 

aannemen van een accountant aan 

de managers toegeschreven. Deze 

managers moeten de accountants 

betalen, dus wilen de accountants 

ook meer aandacht besteden aan 

deze mensen dan aan de aandeel

houders. Daarbij komt nog dat me

dewerking van managers en ander 

personeel van het bedrijf waarbij 

een verklaring moet worden 

vastgesteld noodzakelijk is. Tot 

slot zal het aangeven van verden

king van fraude een gevaar kunnen 

opleveren voor de accountant, 

die als spion kan worden gezien. 

Hierdoor za l de medewerking van 

de medewerkers van de organisa

tie achteruit gaan. Tevens kan dit 

laatste leiden tot het verlies van de 

integriteit van de accou ntants be

roepsgroep a ls er verdenking van 

het plegen van fraude is, tenvijl dit 

niet het geval is. 

De samenleving ziet de accountant 

als de enige onafhankelijke con

troleur van een bedrijf en daaro m 

ciale taak waardoor de uitvoering 

van dat beroep bestaat. De controle 

van deze taak is over het algemeen 

niet uit te voeren door degenen 

die de dienst ontvangen. De 

controle moet dus komen vanuit 

de beroepsgroep, die ervoor moet 

zorgen dat de socia Ie plicht wordt 

vervuld. Daarnaast is dezelfde be

roepsgroep verplicht de belangen 

van de leden te behartigen. Deze 

combinatie van verplichtingen 

levert vaak moeilijkheden op. De 

accountant wordt namelijk door 

het publiek geacht fraude op te 

sporen, maar wat kan logischer

wijs worden venvacht van de uitge

breidheid van het onderzoek? Alle 

fraude kan nooit worden gevonden 

en misschien heeft de samenleving 

weI een te hoge verwachting. 

SAS nummer 82 

Met het verschil in verwachting 

in het achterhoofd heeft het ASB 

een nieuwe Statement on Auditing 

Standards gemaakt: SAS nummer 

82 . Met dit statement probeerr de 

beroepsgroep het gat in verwach

ting tussen samenleving en ac

countant te verkleinen. De nieuwe 

regel geeft een formele structuur 

om fraude te herkennen. SAS 82 

geeft vijf vereisten weer: 

Fraude 

- Let op de risicofactoren met 

betrekking tot fraude (ongeveer 

vijftig factoren) bij de opstelling 

van een accountantsverklaring. 

- Stel het risico van significante 

frau de vast; 

- Ontwikkel een verklaring met 

voldoende antwoord op de risico

schatting; 

- Evalueer de uitslagen van de 

verklaring; 

- Geef deze uitslagen door aan het 

management van het betreffende 

bedrijf. 

Ten aanzien van SAS nummer 53 

is SAS nummer 82 slechts een 

verduidelijking. Er is een iets 

grotere taak voor de accountant 

om fraude op te sporen, maar er is 

voornamelijk geprobeerd het gat 

tussen verwachting en verplichting 

te verkleinen. Voor het eerst komt 

het woord fraude expliciet aan de 

orde in de regelgeving. 

Het gewenste effect wordt echter 

niet bereikt. Het gat in vervvach

ting is niet kleiner geworden en 

management fraude is nog steeds 

zeer moeilijk te vinden. Dit wordt 

voor een deel veroorzaakt door het 

opnemen van beveiligingen in de 

Statement: 

- Uitvoering van gepaste professio

nele verzorging; 

- Redelijke zekerheid (niet expli

ciet); 

- Slechts selectieve controle; 

- Er kunnen fouten optreden bij de 

interpretatie van resultaten. 

Door de invoering van de nieuwe 
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regels zjjn twee problemen van 

operationele aard gerezen. Het 

eerste probleem is dat de vijftig 

risicofactoren voor fraude kunnen 

worden gezien als regels en richt

lijnen in de rechtbank. Wanneer 

een factor dus niet is meegeno

men in een accountantsrapport 

kan dit worden gezien als een 

gebrek aan gepaste professionele 

verzorging. Het tweede probleem 

is dat tijdsdruk om de kosten laag 

te houden en de taak te vervullen 

kan leiden tot strikte naleving van 

aile regels, waardoor belangrijke 

interpretatie van deze regels op de 

achtergrond komt. De accountant 

heeft aile vijftig stappen onderno

men, maar niet gelijktijdig kunnen 

waarnemen of er signalen door de 

risicofactoren werden afgegeven. 

Tot slot 
Door de grate omvang van fraude 

in het bedrijfsleven is het nodjg op 

zoek te gaan naar de verantwoor

delijke voor de controle op fraude. 

Aan het begin van de vorjge eeuw 

lag deze verantwoordelijkheid 

nog bij de accountant, maar na 

1920 viel deze verantwoordelijk

heid helemaal niet meer onder 

zijn taken . Pas in 1960 kwam zijn 

verantwoordelijkheid terug. Het 

publiek bleef echter al die tijd wei 

in de veranderstelling dat het lOe

ken naar fraude tot de taken van de 

accountant behoorde. 

Vanaf 1980 werd de druk van 

het publiek steeds grater om de 

verantwoordelijkheid weer bij de 

accountant te leggen. In 1988 werd 

om deze reden de Statement of 

Auditing Standards nummer 53 

van kracht. Hierin werd echter niet 

expliciet de verantwoordelijkheid 

voor fraude bepaald en daarom 

bleef er een kloof tussen de ver

wachting van het publiek ener

zijds, en de taak die de accountant 

dacht te hebben anderzijds: The 

Expectation Gap. De accountants 

beroepsgraep lOU deze oneffen

heid moeten oplossen , maar door 

hun combinatie van taken is dat 

zeer moeilijk. Ze moeten namelijk 

enerzijds rekening houden met de 

verwachtingen van het publiek, an

derzijds met de wensen en moge

lijkheden van de accountants. Vaak 

is de verwachting van het publiek 

namelijk vele mal en grater dan wat 

redelijkerwij s van een accountant 

kan worden verwacht. 

Toch is geprabeerd, door SAS 

nummer 82 uit te geven , het gat 

tussen de verwachringen van het 

publiek en de opvatting van de ac

countants te verkleinen. De regels 

werden meer expliciet uitgewerkt 

met vijftig risicofactoren die 

konden worden onderzocht. Het 

verwachtingsprableem blijft echter 

bestaan, doordat vele beveiligin

gen zijn ingebracht om de verant

woordelijkheid van de accountant 

te verkleinen. 

Om het gat tussen de verwachtin

gen te dichten zal in de toekomst 

nieuwe regelgeving noodzake-

Iijk zijn. Het is aan het ASB om 

hiervoor te zorgen. Het ASB houdt 

echter het probleem dat ze beide 

groepen belanghebbenden moet 

vertegenwoordigen, dus of er ooit 

echt een goede oplossing komt 

blijft de vraag. 

Een andere oplossing lOU zjjn om 

de bevoegdheid mar de overheid 

te verplaatsen door nauwkeurigere 

wetgeving, maar dit zal voor de 

beroepsgraep geen prettig voor

uitzicht zijn, aangezien ze dan de 

macht kwijtraken. [ill! 

Fraude 
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ACD 2005 

Amsterdamse Carriere Dagen 2005 

Na het succes van de afgelopen jaren organiseren de Sefa (UvA), 
Aureus (VU) en de Marketing Associatie Amsterdam (marketing
studievereniging VU & UvA). dit jaar opnieuw de Amsterdamse 
Carriere Dagen. Deze dagen staan in het teken van je toekom
stige loopbaan en vinden dit jaar wederom plaats in het World 
Trade Center in Amsterdam van maandag 28 februari tot en met 
donderdag 3 maart. 

Ben jij op zoek naar een baan? 
loek je een stage? Of wil jij 
je orienteren op de arbeids
markt? 
Kom dan naar de Amsterdamse 

Carriere Dagen (ACD) en schrijfje 

vandaag nog in. Ruim 30 deelne

mende bedrijven verzorgen dage

Iijks presentaties en workshops. 

Bovendien voeren de bedrijven een 

aantal individuele gesprekken met 

deelnemende studenten. Verder 

wordt elke dag een lu xe lunch ver

zorgd en is er aan het eind van de 

dag een gezellige borrel. Dit is de 

kans om op een informele manier 

met recruiters in contact te komen. 

Ten slotte bestaat de mogelijkheid 

om's ochtends te ontbijten en ' s 

avonds te dineren met recruiters 

van bedrijven . 

Hoe schrijf je je in? 

]e kunt je inschrijven voor pre

sentaties, workshops, individuele 

gesprekken, diners en ontbijt. 

Een workshop wordt altijd vooraf 

gegaan door een presentatie van 

hetzelfde bedrijf. Een presentatie 

duurt I uur, een workshop 2 uur en 

individuele gesprekken ongeveer 

een halfuur. 

De ACD geeft je de mogelijkheid 

het algemene programma naar ei

gen wens in te vullen. In tegenstel

ling tot vorig jaar is het dit jaar aI

leen mogelijk om je in te schrijven 

op de website www.acd .nu . 

Op de website kun je je registreren . 

Nadat je de registratie voltooid 

hebt ontvang je achtereenvolgens 

twee e-mails. In de eerste e-mail 

ontvang je informatie om je 

registratie te activeren. De tweede 

e-mail bevat de gegevens die je 

nodig hebt om in te loggen op de 

website en je in te sc hrijven voor de 

verschillende onderdelen . 

Het is belangrijk je te realiseren 

dat voor deelname aan individuele 

onderdelen zoals diners/ontbijt en 

individuele gesprekken geseJec

teerd wordt op basis van curricu

lum vitae . Zorg er dus voor dat 

wanneer je jezelfinschrijft voor 

een individueel onderdeel je ook je 

curriculum vitae uploadt. Op basis 

van binnengekregen curriculum 

vitaes bepalen de bedrijven hun 

keuze voor studenten. 

Mochten er nog problemen of on

duidelijkheden bestaan, aarzel dan 

niet om ons een e-mail te sturen 

via het formulier op de website. 

De commissie Amsterdamse Car

riere Dagen 2005 hoopt jou te zien 

bij de ACD. 
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FSR/FEE 

Meebesturen is ook een vak! 

Waar is de studentenraad FEE mee 
bezig? 

rfacultair C 
IstudC ntenraad 

Bindend Studieadvies (BSA) 

Ais je in je eerste jaar minder dan 

30 studiepunten haalt, ofbinnen 

twee jaar niet je propedeuse, dan 

mag je niet verder studeren aan de 

FEE. 

Het BSA was een pilot van de 

UvA aan de FEE. Het doe! was 

om het studierendement onder 

de studenten te vergroten en om 

studenten bewuster te maken van 

hun studiekeuze. 

De studentenraad van enkele jaren 

geleden beeft ingestemd met deze 

pilot, onder voolwaarde dat erna 

een onafbankelijk orgaan zou 

evalueren of deze doelstellingen 

zijn behaald. 

De huidige studentenraad blijft 

vasthouden aan deze voorwaarde 

en wil dat de FEE aileen na een po

sitieve evaluatie besluit om de pilot 

te veranderen in een permanente 

regeling. De studentenraad zal 

tot die tijd zich natuurlijk ook fel 

verzetten tegen een verscherping 

van de regeling! 

Amsterdam School of Econo

mics and Busines (AmSEB) 

Samen met de HvA en de HES 

gaat de FEE een nieuwe school 

oprichten. Hierin wordt het voor 

studenten uit het HBO eenvoudi

ger en duidelijker om door te kun

nen stromen vanuit hun opleiding 

in (naar?) een Master aan de FEE. 

Dit is voordelig voor zowe l de HBO 

studenten als de FEE, aangezien 

de FEE gebaat is bij een grote 

instroom. 

De studentenraad vindt de AmSEB 

een mooi plan, maar heeft ook hier 

enkele kanttekeningen: 

- Waarom is de AmSEB een aparte 

organisatie in plaats van een sa

menwerking? 

- Is de AmSEB wei haalbaar 

(grotere instroom, collegezalen, 

docenten, identiteit)? 

Wij horen ook graag jouw mening! 

OWl/Ombudsstudent 

De decaan heeft de verantwoorde

lijkheid om te zorgen dat studen

ten ergens terechtkunnen met hun 

klach ten. Die kunnen heel divers 

zijn: van niet werkende beamers, 

tot slecht georganiseerde col

leges en soms aanvari ngen met 

docenten. 

Voor dit soort klachten is altijd 

wei een oplossing te vinden, maar 

soms is het probleem groter en 

komt het voort uit beleid, toezicht 

ofregelgeving. Daarom willen 

zowel de studentenraad als de 

decaan een OWl-student aanstel

len. Dit is een ouderejaars student 

die het eerste aanspreekpunt is 

bij klachten en een eigen kamer, 

emailadres en telefoonnummer 

heeft. Deze student regelt dan dat 

het probleem bij de juiste per

soo n terechtkomt en helpt zo de 

studenten tot een snelle oplossing 

te komen. Het voordeel is dat de 

OWl-student ook ziet welke pro

blemen vaker voorkomen en hier 

samen met de FEE een oplossing 

voor kan bedenken. De studen

tenraad is hard op zoek naar zo'n 

student, dus als je interesse hebt: 

meld je aan! Natuurlijk staat er wei 

een vergoeding tegenover. 
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Financiele Studievereniging 

Amsterdam (FSA) 

Wil je je carriere goed beginnen? 

Word dan lid van de Financiele 

Studievereniging Amsterdam! De 

FSA is de studievereniging voor 

financieel georienteerde studenten 

aan de economische faculteiten 

van de Universiteit van Amsterdam 

en Vrije Universi teit te Amsterdam. 

De FSA slaat een brug tussen stu

denten en bedrijven door middel 

van het organiseren van verschil

lende projecten. De projecten die 

binnenkort plaatsvinden zijn: 

Landelijke BeleggingsCompeti

tie (LBC) 

Beleg fictief geld in aandelen en 

opties en haal daar mee een zo 

hoog mogelijk rendement. Er 

liggen zowel week- als eindprij 

zen in het verschiet voor de beste 

beleggers . Hoofdprijs: weekend 

Chicago! 

www.beleggingscompetitie.nl 

Controlling Cycle (maart) 

Studenten met interesse in het 

controllervak krijgen de kans om 

een kijkje te nemen bij enkele grote 

Nederlandse ondernemingen. 

Deelnemende bedrijven: KLM, 

ABN AMRO, Philips en Mexx. 

www.controllingcycle.nl 

Congres (13 april) 

Vol trots kunnen wij u melden dat 

het jaarlijkse FSA Congres plaa ts 

zal vinden in het fameuze Hotel 

The Grand in Amsterdam. Het 

thema is Financiele Consolidatie 



binnen Europa: gevolgen voor 

bedrijfsleven en toezichthouders. 

Sprekers zijn o.a. Mr. Docters 

van Leeuwen (Bestuursvoorzitter 

AFM), Prof. dr. Schilder RA (Direc

teur DNB) en Drs. Hooft Graafland 

RA (CFO Heineken). 

www.fsacongres.nl 

New York Accountancy Tour 
(16-24 April) 

If you have international ambitions 

in the auditing sector this tour 

offers you the great opportunity to 

meet with the globe's 4 most pro

minent audit firms in one week! [n 

New York of course' 

www.accountancytouf.nl 

lidmaatschap 
Als lid van de FSA ontvang je vier 

keer per jaa r het vakspecialistisch 

magazine Fiducie en het vereni

gingsbJad FSA&Beyond. Verder 

word je natuurlijk op de hoogte 

gehouden van al onze projecten. 

WiJ jij actief worden naast je 

studie? WiJ jij organisatorische 

ervaring opdoen bij de meest 

professionele studievereniging van 

Nederland? Word dan actieflid bij 

de FSA. Wij zijn altijd op zoek naar 

enthousias te, gemotiveerde leden. 

Dus kom langs op kamer EO.12 

of ga naar onze website: www. 
fsa.nl. Mailen of bel I en kan ook: 

bestuur@lfsa. nl of 020-525 65 12. 

Studieverenigingen 

Marketing Associatie ~ Amsterdam 

Marketing anno 2004 

Marketing is allang niet meer wat het ooit 

geweest is: een mooi product met een mooi 

cadeaupapiertje eromheen. Nee, waar dat in 

de jaren van industriele opbouw na de oorlog 

nog opgeld deed, is nu een heel ander soort 

marketing nodig: een methode die aansJuit 

bij de huidige economie, de netwerkecono

mie. 

Congruentie 
In deze economie draait het om verbinding, 

echtheid en congruentie. Congruentie: doen 

wat je zegt en zeggen wat bij je past. Ik ben 

= ik zeg = ik doe. En men voelt dat. )e voelt 

dat als je in gesprek bent met iemand . En je 

voelt dat ook als een bedrijf met een product 

of dienst de markt opkomt en daar een hele 

campagne rondom opgebouwd heeft. [s het 

echt? [s het authentiek? 

Daar waar in de voorbije decennia grote mas

sa's zich nog Ijeten inpakken door prachtige 

productcampagnes en marketingconcepten, 

is het toetspunt nu de vraag: [(Iopt het? Voelt 

het goed ? Spreekt het me aan en past het bij 

mij ? Dit vraagt van marketeers anna 2004 

een nieuwe, ik zou haas t zeggen meer syste

mische en holistische visie en aanpak. Een 

benadering die ui tgaat van de waardensys te

men die in he t spel zijn bij de productmarkt

combinatie (PMC). 

Authenticiteit 
[n andere meer populi st ische termen: welke 

leefstijlen zijn in het geding? Lifestyle 

Marketing, de term die terecht veel aandacht 

krijgt momenteel. Naast al die andere buz

zwords als Experience Marketing en Authen

ticity Marketing. En ondanks het feit dat het 

termen zijn die al heel snel afgedaan worden 

als buzzwords, is de kern van de boodschap 

niet minder krachtig en waar: marketeers, 

word wakker en ga handelen vanuit het hart ! 

Handelend vanuit het hart, zowel dat van jezelf 

als dat van de ander, ontwikkel je een kracht en 

daarmee succes waar niets anders tegenop kan. 

En wil dat dan zeggen dat elk nieuw product, 

elke nieuwe dienst een grote kaskraker wordt? 

Nee , dat hoeft helemaal niet . Niet elk succes 

wordt uitgedrukt in tonnen euro's en niet elke 

brug die g6nitieerd wordt vanuit de ene oever 

wordt beantwoord door de andere oever. 

Bruggen bouwen 
Het grote verschil met de oude manier van het 

door de strot duwen van de consument is nu dat 

je gelooft in je eigen verhaal en je daar vierkant 

achterstaat, zoals een vakman ofkunstenaar 

dat heeft. En ach, dan blijft dat schilderij een 

keer hangen ofwordt dat tafeltje niet verkocht. 

)e blijft trots en tevreden. Want het staat daar 

mooi maar wei: jouw stuk' 

Maar kun je daar een economie op laten 

drijven? Kun je daar op een maatschappelijk 

verantwoorde manier business mee voeren 

en aandeelhouderswaarde creeren) Ja, mits je 

wei je verstand blijft gebruiken. Ik ben ervan 

overtuigd dat zolang je met je beide ben en op de 

grond blijft staan en je vanuit je hart opereert, 

je daadwerkelijk ondernemerschap toont en je 

daadwerkelijk verantwoordelijkheid neemt. En 

voor "je" kun je jezelf als individu neerzetten, 

maar ook "je" als onderneming. Of dat nu een 

kleine BV of grote NV of wat dan ook is. En wat 

ik telkens weer hoor en zie in het bedrijfsleven, 

is dat men in organisaties medeverantwoorde

lijke, zelfstandige en ook goed samenwerkende 

entrepeneurs nodi g heeft om die brug te slaan 

die nLlttig is, die waardevol is. ja , die brug die 

werkelijke toegevoegde waarde creeert. 

Ga jij voor waardecreatie? Schrijfje in op www. 
marketingassociatie.nl en wordt lid van het net

werk van talentvolle academici, de marketeers 

van morgen. 

Paul Christiaan Franken 

Voorzitter 15e Bestuur Marketing Associatie Amsterdam 
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Column Heertje 

"Er zijn geen uitdagingen voor de 
begaafde studenten." 
Studenten in onze faculteit hebben 

het moeilijk. Er geJdt een wetma

tigheid . Hoe creatiever ze zijn hoe 

meer weerstand ze ontmoeten. 

Zo men wil kan een omgekeerde 

Wet van Ohm uit de natuurkunde 

worden geformuleerd . Ik ken 

nu verscheidene studenten , die 

allemaal hun hoofd stoten bij de 

onderwijscommissie, zodra ze met 

een enigszins afwijkend program

ma komen. Het ergste staat hen te 

wachten als ze in het buitenland 

een vak willen doen. Een reactie 

van de commissie blijft zolang uit 

dat ze besluiten hetzelfde vak ook 

maar weer hier te doen. De London 

School of Economics valt buiten de 

orde, maar Parijs heJemaal. BJijk

baar spreekt niemand meer een 

woord Frans. Een hanse brieflezen 

is er niet meer bij. De studenten 

met een afwijkend stlldiepatroon 

worden niet aangemoedigd, maar 

ontmoedigd. Hun namen mag ik 

niet noemen, want dan ontmoeten 

ze nog meer weerstand. Evenmin 

mag ik mij veroorloven de namen 

te noemen van de bureaucraten, 

die voor deze ellende zorgdragen. 

Dat noemen we het beperken van 

de vrijheid van meningsuiting 

in vredestijd. Strikt genomen 

kan men zich ook voorstellen 

dat binnen dezelfde ambtelijke 

verhoudingen, personen horen die 

de regelgeving op een verstan

dige en humane wijze hanteren. 

Helaas leert echter de ervaring dat 

de meeste bureaucraten letter

knechten zijn bij het misdadige af. 

De middelmaat regeert. Naar de 

srudenten toe werkt het apparaat 

te langzaam, te weinig inlevend 

en niet inventief. Studenten zelf 

durven dit niet te zeggen. Zij zijn 

bang. Het is te gek voor woor-

den, doch het is de waarheid. Pas 

na hun doctoraal durven zij te 

protesteren als een commissie ze 

heeft dwars gezeten, een docent ze 

heeft verboden een boek te lezen 

in plaats van een ordinaire reader, 

een leider ze heeft verboden het 

vak van hun Iiefde te doen of als 

zij door hun scriptiebegeleider 

ten onrechte zijn beschuldigd van 

plagiaat. 

De leiding van de faculteit heeft 

steeds meer moeite tegenwicht te 

bieden aan deze schadelijke ont

wikkeling, vanwege de noodzaak 

een versmelting met het hoger 

beroepsonderwijs tot stand te 

brengen. Ook daarin schuilt een 

handicap voor de academische 

studenten. Zijn worden omlaag 

geduwd in plaats van omhoog 

gestuwd. Er zijn geen uitdagingen 

voor de begaafde studenten. De 

aanpassing aan het niet-acade

misch niveau van het beroeps

onderwijs in dodelijk voor het 

wetenschappelijk niveau van onze 

opleiding op lange termijn. Na 

aftoop van de recente diesviering 

met een geniale rede va n Ed van 
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den Heuvel over verre sterren en de 

indrukwekkende erepromotie van 

Claude Lanzmann, liepen op de 

receptie ambtenaren rond van de 

Hogeschool Amsterdam, zonder 

enig benul van hun omgeving. Ze 

wisten niet wat een dies is, wie Van 

den Heuvel is, wat sterren zijn, wat 

een erepromotie voorstelt en wie 

Caude Lanzmann is. Een HBO-er 

dacht dat het om de fotograafvan 

Jacques Chimc ging. Kortom, in 

snel tempo glijden we een hellend 

vlak af, zonder weerstand en zon

der weerwerk van onze goede do

centeno Het ontbreken van protest 

van de excellente hoogleraren is 

wellicht het meest verontrustende 

in het huidige tijdsgewricht. Tegen 

de stroom ingaan wordt tegenge

werkt, pogingen niet gewaardeerd 

en soms zelfs beantwoord met 

juridische stappen. Daar zijn aI

leen de sterksten tegen bestand . Ik 

hoop dat deze onder de studenten 

opstaan . Ik steun hun verzet. 

Arnold Heertje. 



Supermensen zijn we niet maar ons werk stelt wei ongewaon hoge eisen. Logisch, als je het toezicht hebt op financiele instellingen, zoals banken, 

pensioenfondsen en verzekeraars. Ais je moet zorgen voor de financiele stabiliteit in ons land. Ais je de overheid adviseert over het economisch beleid, Het 

gehele interbancaire betalingsverkeer door je computers ziet goon. De Nederlandse deviezenreserves beheert en belegt. Medeverantwoordelijk bent vaor het 

beleid van de Europese Centrale Bank. Ais je v66r moet bl ijven op de nieuwste financiele en monetaire ontwikkelingen. Een heel unieke posit ie, vaor mensen 

die verder heel gewoon zijn. Maar zich als professional nu juist voelen aangesproken door onze bijzondere werkomgeving. Aan de ene kant innovatief, 

actueel en dynamisch. Aan de andere kant een eeuwenoude traditie van doordachtheid, betrouwbaarheid en stabiliteit. Werkomstandigheden en ontplooi

ingsperspectieven waarin je als econoom, econometrist. actuaris, jurist. accountant af HEAO'er alles kwijt kunt: kennis, ervaring, talenten en ambities. Ais 

doener of als beleidsmaker, als starter of met werkervaring. In een sfeer die meer casual is dan krijtstreep. Kijk eens op www.dnb,nl en loot ons weten wat je zoekt. 

SINDS 1 NOVEMBER 2004 IS DE fUSIE TUSSEN DE NEDERLANDSCHE BANK EN DE PENSIOEN- & VERZEKERINGSKAMER EEN fElT. WE GAAN SAMEN VERDER ALS 'DE NEDERLANDSCHE BANK'. WERKEND AAN flNANCIELE STABILITEIT. 




